




آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور 
را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 139660330002025149 مربوط به پرونده کلاسه 
1391114430002009493 آقای حسن ملکی فرزند بلال در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 73/2 
مترمربع پلاک شماره 19 فرعی از 2602 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مصطفی حیدری 

.)م الف 7119(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی 
و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند 

بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/11/17 تاریخ انتشار دوم: 1396/12/02
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

3 اقتصادی

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران :

استاندارد بنزین مصرفی کلانشهرها ارتقا یافته است 
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران از ارتقای استاندارد بنزین مصرفی در کلانشهرها 

مطابق نمونه گیری های انجام شده در دی ماه گذشته خبر داد. 
»نیره پیروزبخت« درخصوص استاندارد بنزین و گازوئیل افزود: تاکنون استاندارد 
های لازم برای 50 نمونه از بنزین توزیعی جایگاه های سوخت در 17 کلانشهر انجام 

شده و تا پایان سال این نمونه ها به 100 مورد خواهند رسید.
به گفته این مقام مسئول، نتایج به عمل آمده از 50 نمونه یاد شده حاکی از این است 
که اکتان پایین تر از استاندارد بنزین ها )حدود 90( است، اما فاکتورهای نگران کننده 

ای نظیر بنزن و آروماتیک ها بهبود یافته است.
وی اظهار داشت: در شاخص گوگرد نیز شاهد بهبود وضعیت هستیم و در نمونه های 
دریافت شده در تهران، فقط یک مورد مشکل گوگرد وجود داشت که آن هم به دلیل 

مشکل پیش آمده در پالایشگاه شازند اراک بود که رفع شد.
معاون رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: استاندارد شاخص گوگرد 50 است، اما در 

نمونه های یاد شده به 60 رسیده بود که غیراستاندارد است.
پیروزبخت با اشاره به انجام نمونه گیری از پالایشگاه ستاره خلیج فارس، تصریح کرد: 
شاخص های یورو 4 و یورو 5 این پالایشگاه با واقعیت موجود منطبق است و تولید 

مطابق استاندارد انجام می شود.
وی با اشاره به برنامه های مصوب دولت و افزایش تعداد شهرهای کشور در سال 
آینده، یادآور شد: به همان نسبت باید تعداد نمونه گیری های سازمان ملی استاندارد 

نیز افزایش یابد و در این راستا دستگاه های همکار باید به یاریمان بشتابند.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران با اشاره به انجام نمونه گیری بنزین در تیرماه 
آینده علاوه بر نمونه گیری دی ماه گذشته، تاکید کرد: نتایج به دست آمده از 50 مورد 

نمونه گیری رضایتبخش بوده است.
وی همچنین با اشاره به کنترل بنزین های وارداتی در آزمایشگاه مرجع بندرعباس، 
تاکید کرد: از 37 مورد نمونه گیری انجام شده، 9 مورد مردود اعلام و مرجوع شده 
است؛ هرچند در موضوع بنزین، مهم بنزین توزیعی است و بنزین های وارداتی با بنزین 

های تولیدی داخل اختلاط می یابند.
پیروزبخت درخصوص گازوئیل نیز اظهار داشت: استاندارد گازوئیل تاکنون در کشور 

اجباری نشده و این مساله بر عهده سازمان حفاظت محیط زیست است.
به گفته وی، سازمان ملی استاندارد ایران آمادگی دارد تا برای کنترل گازوئیل با 

محیط زیست همکاری داشته باشد.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران با اشاره به نمونه گیری انجام شده 2 ماه پیش 
از گازوئیل های توزیعی، تصریح کرد: شاخص گوگرد این نمونه ها بیش از استاندارد 
بوده و امیدواریم وزارت نفت برنامه ریزی های لازم برای استانداردسازی آن را به انجام 

برساند؛ زیرا بخش اعظم آلودگی کلانشهرها متاثر از مصرف گازوئیل خودروهاست.

طرح وزارت نیرو برای جبران کمبود برق

تجهیز خانه ها به دستگاهی که برق را ذخیره می کند
وزیر نیرو گفت:» برنامه داریم که همه خانه ها مجهز به دستگاهی شود که برق را 

ذخیره کنند تا در زمان پیک از آن استفاده شود.« 
رضا اردکانیان دیروز در جمع نمایندگان رسانه های گروهی  با تاکید بر اینکه عدم 
جیره بندی آب مستلزم مصرف بهینه مردم است، در این حوزه به تکرار هشدارهای 

پیشین بسنده کرد.
او افزود:» بررسی ها نشان می دهد حجم بارش ها در سال جاری به شدت نسبت 

به مدت مشابه قبل کاهش دارد.«
وزیر نیرو اما در خصوص کمبود برق ،حرف های تازه ای داشت؛ وی گفت:»براي 
پوشش دادن میزان تقاضای مصرف برق نمي توان 2 هزار میلیارد تومان برای ساخت 

نیروگاه هزینه کرد تا در زمان پیك از آن بهره برد.«
اردکانیان با تاکید بر اینکه در زمان پیك مصرف با صرفه جویي مي توان بحران 
را پشت سر گذاشت و اظهارداشت:» برنامه هایي داریم که همه خانه ها مجهز به 
دستگاهي شود که برق را ذخیره کنند تا در زمان پیك از آن استفاده شود. در این 
صورت نیازی به سرمایه گذاری 2 هزار میلیارد تومانی برای ساخت نیروگاه نیست. «

وزیر نیرو با اشاره به آمار و ارقامی که میزان مصرف برق را نشان می دهد، افزود:» 
در زمان اوج مصرف سال گذشته، مصرف برق هفت درصد افزایش یافت که همه 
این رشد شامل توسعه صنعت نبود و بیشترمصرف بالا و غیر بهینه این نتیجه را به 

دنبال داشت.«
وی با اشاره به اینکه 7٨ هزار و 500 مگاوات ظرفیت در کشور ایجاد شده، گفت:» 
یکی از راه های بکارگیری این ظرفیت ها، صادرات برق است.«وزیر نیرو  در توضیح 
این مطلب افزود:»اکنون با همه کشورهای همسایه از جمله پاکستان، افغانستان، 
ترکمنستان، جمهوری آذربایجان، ترکیه، عراق و سوریه مبادلات انرژی داریم که در 
این ارتباط یک راه، بازتر کردن مسیر ایجاد شده فعلی و در کنار آن، ایجاد کریدورهای 
جدید از جمله اتصال به اروپا است.«وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه 
فرصتی مناسب برای تجدیدپذیرها ایجاد شده است، اضافه کرد:» سرمایه گذاران 
می توانند با ایجاد مزارع خورشیدی در دشت های کشور، برق تولیدی را از طریق 
شبکه برق و بر اساس قراردادهای خود، صادر کنند و وزارت نیرو هم حق ترانزیت 

حداقلی را دریافت کند.« 

ماجرای تغییر جدید در قبض های برق چیست؟
نمایندگان مجلس در مصوبه ای عوارض هشت درصدی مبلغ برق مصرفی را در 
بودجه 97 به تصویب رساندند که طبق گفته های مدیرعامل توانیر این مساله برای 

یکسان سازی دریافت عوارض از مشترکان مناطق مختلف است.
آرش کردی در گفت وگو با ایسنا، در تشریح جزییات تغییر جدید در قبوض برق، 
اظهار کرد: تا کنون عوارض هشت درصدی روی هر کیلوات ساعت مصرف محاسبه 
می شد اما اکنون بنا شده این مبلغ روی بهای مصرفی از مشترکان محاسبه و اخذ 

شود.
به گفته وی در برخی از استان ها مانند خوزستان میزان مصرف برق ذاتا بالا است و 
مشترکان در این نوع مناطق در قیاس با مناطق دیگر کشور مصرف بالاتری دارند بر 
همین اساس با شبیه سازی که صورت گرفت این مبلع هشت درصد تعیین شد و از 

این به بعد مبلغ دریافتی روی بهای مشترکان محاسبه می شود.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در آخرین جلسه علنی مجلس و در جریان 
بررسی جزئیات لایحه بودجه در بخش درآمدی، بند »ه« تبصره شش لایحه مربوط 
به عوارض هشت درصدی مبلغ برق مصرفی در بودجه 97 را به تصویب رساندند که 
بر اساس آن عوارض تامین منابع اجرای طرح های توسعه ای و نگهداری شبکه های 
روستایی و تولید برق تجدیدپذیر و پاک به میزان هشت درصد برق مصرفی در سقف 

12 هزار و ٨00 میلیارد ریال تعیین می شود.
طبق این مصوبه، مشترکان روستایی و چاه های کشاورزی از شمول حکم این بند 
معاف هستند. این بند با 139 رای موافق، 64 رای مخالف و 10 رای ممتنع از مجموع 
240 نماینده حاضر به تصویب رسید. پیش از تصویب این بند، برخی نمایندگان 
نسبت به افزایش قیمت برق در شرایط فعلی کشور هشدار دادند و گفتند که این امر 

به مصلحت نیست.
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مدیرعامل شرکت ملی گازایران  :

ترکمنستان طبق قرارداد نمی تواند گاز را به 
روی ایران ببندد

 مدیرعامل شرکت ملی گازایران  گفت: برخلاف ادعای ترکمنستان که عنوان 
کرده طبق قرارداد، و در صورت عدم پرداخت سه صورتحساب می تواند گاز را روی 

ایران ببندد، چنین بندی در قرارداد وجود ندارد. 
حمیدرضا عراقی در نشست خبری در جمع خبرنگاران  درباره وضعیت بدهی 
ایران به ترکمنستان و وضعیت قرارداد ترکیه گفت:در حال  حاضر  گاز به ترکیه 
صادر می کنیم و در قبال آن پول دریافت می کنیم. همانند عراق به عنوان یک 

مقصد صادراتی دیگر.
وی افزود: در ارتباط با ترکمنستان نیز اکنون گازی از این کشور دریافت نمی 
کنیم و پولی هم طبیعتا نمی پردازیم،اما در قبال ادعای این کشور آمادگی کامل 
داریم که در لاهه یا هر نهاد دیگر، موضوع به قضاوت گذاشته شود چرا که ما 
معتقد هستیم بر اثر اقدام این کشور خساراتی به ایران وارد شده که ایجاد آسیب 

کرده است.
عراقی با بیان اینکه وکلای مدافع شرکت ترکمنستانی در ایران گفته اند که اگر 
ایران سه صورت حساب را پرداخت نکند می توان گاز را به روی ایران بست، تصریح 

کرد: چنین بندی به هیچ عنوان در قرارداد با ترکمنستان وجود ندارد.
وی درباره صادرات گاز به بصره عراق نیز توضیح داد: این پروژه از سمت ایران به 
طور کامل انجام شده است،اما سمت عراقی به دلیل مشکلات در مسیر احداث این 
خط با تاخیر مواجه شده که قول داده اند تا 22اسفندماه سال جاری این خط را در 
بخش عراق تکمیل کند.به این ترتیب پیش بینی می کنیم که صادرات رسمی به 

این کشور در ماه های ابتدایی سال آینده انجام شود.
این مقام مسوول همچنین از افتتاح رسمی خط ششم سراسری در ماه های 
ابتدایی سال آینده خبر داد و افزود:طول کل این خط هزار کیلومتر  و هزینه این 

پروژه حدود 7هزار میلیارد تومان بوده است.
76درصد مردم در روستاها و 9۸ درصد شهرها  گاز دارند

وی همچنین با بیان اینکه شرکت ملی گاز ایران در طول 40 سال گذشته در 
مسیر تحقق سیاست های محرومیت زدایی و ایجاد رفاه برای مردم گام برداشته 
است، اظهار کرد: ایران، با 30 هزار کیلومتر شبکه گازرسانی، یکی از بزرگ ترین 
زیرساخت های گازرسانی در دنیا را در اختیار دارد. وی گفت: در زمینه برنامه های 
تعریف شده در حوزه گازرسانی و ایجاد رفاه برای مردم و محرومیت زدایی که از 

سیاست های کلان نظام و انقلاب است، وفای به عهد کردیم.
وی افزود: هم اکنون 76درصد مردم در روستاها و 9٨ درصد شهرها روزانه ٨00 
میلیون مترمکعب گاز دریافت می کنند و افزون بر بخش خانگی،گازرسانی به 
بخش های نیروگاهی، صنایع و صادرات با وجود سرمای زیر صفر در تعداد زیادی از 

استان ها، به طور پایدار انجام شد.
وی همچنین از کلنگ زنی یا افتتاح 3 هزار پروژه با 12هزار میلیارد تومان اعتبار 
در ایام دهه فجر خبر داد و گفت:  از این میزان اعتبار، 9هزار میلیارد تومان در 
بخش احداث خطوط انتقال و تاسیسات تقویت فشار گاز و 3 هزار میلیارد تومان نیز 
در حوزه گازرسانی هزینه شده است.عراقی تصریح کرد: ٨ هزار روستای باقیمانده 

که قابلیت گازرسانی دارند، تا دو سال آینده از نعمت گاز برخوردار می شوند.

رئیس اتاق اصناف به اتحادیه ابلاغ کرد؛

افزایش قیمت کالا و خدمات تا پایان فروردین 
ممنوع شد

رئیس اتاق اصناف ایران با ارسال ابلاغیه ای به اتحادیه های صنفی، تاکید کرد 
که افزایش قیمت کالاها و خدمات صنفی تا پایان فروردین ماه سال 1397 ممنوع 

است. 
به گزارش اتاق اصناف ایران، علی فاضلی در اطلاعیه ای به روسای اتاق های اصناف 
مراکز استان ها از آنها خواست به اتحادیه های صنفی استان متبوع خود ابلاغ کنند 
که تا پایان فروردین سال 97، از افزایش قیمت هرگونه قیمت کالا و خدمات صنفی 

توسط واحدهای صنفی جلوگیری کنند.
رئیس اتاق اصناف ایران افزود: همچنین از روسای اتاق های اصناف مراکز استان ها 
خواست در صورت افزایش قیمت، باید به قیمت های قبلی تغییر کند و نتیجه به 
اتاق اصناف ایران اعلام شود. بر اساس مصوبات کارگروه تنظیم بازار که 13 دی ماه 
گذشته ابلاغ شد، افزایش قیمت تمام کالاها و خدمات حداقل تا پایان فروردین ماه 
1397 ممنوع شده و مقرر شد نسبت به اعمال قانون در مورد متخلفان اقدام شود.

دولت می تواند با ارائه اطلاعات به موقع فراگیر و مانع شدن از ایجاد فضای رانت 
اطلاعاتی درباره اقتصاد و شرایط بازار بر شانتاژهای غیررسمی خبری برای ایجاد 

سوداگری در اقتصاد غلبه و رشد حباب گونه در برخی از بازارها را مهار کند. 
تقریبا دو هفته پس از بروز اعتراضات مردمی که در برخی از نقاط با سوء استفاده 
هایی به اغتشاش تبدیل شد، رییس جمهوری در صداوسیما حاضر و به صورت 
مستقیم با مردم درباره برخی از مباحث اقتصادی که مطالبه اقشار مختلف کشور 

است، شفاف سازی کرد. 
برخی کارشناسان اقتصادی و جامعه شناسان معتقدند این گفتمان بین دولت 
و مردم در جهت کاهش تنش در بازار و جلوگیری از تقاضاهای سوداگرانه باید 
پیش از این ها انجام می شد در عین حال که ضروری است گفت وگو های صریح 

و شفاف رییس جمهوری با مردم مداوم و مستمر باشد. 
در آخرین گفت و گوی دکتر»حسن روحانی « با مردم شاهد آن بودیم که 
رییس جمهوری توانست با شفاف سازی در حوزه بازار ارز، آرامش نسبی را به بازار 
برگرداند و به مردم از افزایش عرضه نسبت به تقاضا در بازار دلار اطمینان داد و 

پس از آن هم شاهد کاهش قیمت دلار بودیم. 
طبق گفته کارشناسان، به طور قطع اگر پیش از رشد قیمت ها به ویژه نرخ 
کالاهای اساسی از جمله مواد خوراکی مسئولان مربوطه علت این افزایش قیمت 
و مقطعی بودن آن را به مردم توضیح دهند، در مدیریت تقاضا موثر خواهد بود و 

به مردم اطمینان کافی نسبت به ثبات بازار داده خواهد شد .
**دولت درباره ابهامات اقتصاد صادقانه با مردم صحبت کند 

»بهمن آرمان« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با ایرنا درباره شرایط اقتصادی 
کشور و ضرورت ایجاد گفتمان بین دولت و مردم برای شفاف سازی ابهامات 
بازارهای مختلف گفت: باید این واقعیت را بپذیریم که اقتصاد یک علم است، 
شاید اصول آن از زمان »آدام اسمیت« تغییر نکرده باشد اما شیوه های عملیاتی 
آن تغییرات بسیار زیادی داشته است. مشکل اصلی اقنصاد کشورمان هم همین 

موضوع است که علم اقتصاد در کشور پیاده نشده است. 
وی تاکید کرد: وقتی دولت پیشنهاد افزایش قیمت سوخت را می دهد، برخی 
نمایندگان مجلس بدون انجام مطالعات اقتصادی، تنها به جنبه های تورم زایی 
افزایش قیمت انرژی می پردازند. اما اینکه از محل اصلاح قیمت انرژی چه میزان 

فرصت شغلی به وجود خواهد آمد را بررسی نمی کنند. 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: در طول سال های گذشته، نظام اقتصادی 
کشور بر این باور بوده که با پول نفت و اعمال سیاست های پوپولیستی می تواند 
مردم را راضی نگه دارد و شاهد آن بودیم که مردم سیاست عوام فریبانه را پس 

زدند و به دنبال اعمال سیاست های اقتصادی منطقی بوده اند. 
آرمان اظهار کرد : حدود 34 میلیارد دلارصرف یارانه انرژی می شود. در حالی 
که ایران پس از قطر دومین کشور پرداخت کننده یارانه به بخش انرژی است، در 

هیچ کشوری یارانه به طور مستقیم به مصرف کنندگان پرداخت نمی شود بلکه 
یارانه و طرح های حمایتی به تولیدکنندگان اختصاص می یابد و از این طرق 

مزایای آن به مصرف کنندگان می رسد. 
وی با بیان اینکه دولت سرمایه ای برای هزینه در حوزه های اشتغال آفرینی 
در دست ندارد و امروز اقتصاد کشور با معضل بیکاری به ویژه بیکاری پنهان 
مواجه است، تاکید کرد: ضرورت دارد که دولت درباره این مسائل صادقانه با مرم 

صحبت کند. 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: ستاد اقتصادی دولت باید به طور شفاف 
به مردم بگویند که اگر قیمت ها اصلاح نشوند، دولت ناچار به کسر بودجه و 
استقراض از بانک مرکزی و چاپ اسکنانس است که تبعات تورمی این اقدامات به 

مراتب شدید تر از افزایش قیمت فرآورده های نفتی خواهد بود.
وی با بیان اینکه انتظار می رود دولت به مردم توضیح دهد که سرمایه گذاری 
در چه حوزه هایی منجر به رشد اقتصادی و اشتغالزایی می شود و به طور قطع 
در این صورت، مردم با دولت برای پیشبرد اهداف تعیین شده همکاری می کنند.
به گفته این کارشناس اقتصادی گفتمان دولت با مردم در باره مسائل اقتصادی 
کشور باید از سال های گذشته ایجاد می شد ، در حالی که کم توجهی به این 

موضوع باعث شده تا قانع کردن مردم بسیار دشوارتر از گذشته شود.
آرمان افزود: در حال حاضر مهم ترین مشکل جوانان اشتغال بوده و ورود به بازار 
کار مطالبه بر حق مردم است. به طور قطع بدون سرمایه گذاری در حوزه های 
مولد، اشتغال ایجاد نمی شود و مهم ترین زمینه ورود سرمایه گذاری ها هم پرهیز 

از ایجاد تنش در روابط خارجی است. 
**مهار سوداگری ها با پمپاژ اطلاعات دولت 

دولت باید صدای مردم باشد ، جمهوریت به معنای حکومت مردم بر مردم 
است و دسترسی آزاد مردم به اطلاعات از مهمترین محورهای حقوق شهروندی 
مورد تاکید رییس جمهوری و دولت های یازدهم و دولت دوازدهم است، برای 
تحقق این موضوع مسئولان و مدیران باید درباره وضعیت کنونی و آتی به مردم 

اطلاعات ارائه دهند. 
از سویی به طور قطع اهمیت ارائه اطلاعات فراگیر و نه انحصاری که منجر به 
ایجاد رانت شود، در حوزه اقتصاد بیش از سایر حوزه ها احساس می شود حال 
اینکه این روزها مباحث اقتصادی مهم ترین مطالبه مردم محسوب می شود و 
ارائه اطلاعات به موقع از سوی دولت می تواند برخی افزایش قیمت های حباب 

گونه در بازار را مهار کند. 
انتشار اخبار هدایت شده در برخی فضاهای غیررسمی هدفی جز افزایش قمیت 
ندارد و به قصد ایجاد سوداگری در بازار آزاد و بازارهای غیر رسمی توزیع و منتشر 
می شوند ، به همین دلیل پمپاژ اطلاعات و آگاه کردن مردم می تواند مانع از به 

سرانجام رسیدن اهداف واسطه گران در اقتصاد شود. 

در گفت وگو با کارشناس اقتصادی ؛ 

دولت با پمپاژ اطلاعات سوداگری را مهار کند 

رئیس کمیسیون تسهیل کسب و کار اتاق بازرگانی تهران:

قیمت دلار واقعی نیست
رئیس کمیسیون تسهیل کسب و کار اتاق بازرگانی تهران ضمن تاکید بر اینکه دلار گران تر از نرخ واقعی فروخته و پیش بینی  
می شود که مجددا به 4500 تومان برگردد، تصریح کرد که افزایش نرخ ارز کیفیت کالاهای وارداتی را کم می کند و از سوی دیگر 

مصرف کالاهای داخلی را بیشتر خواهد کرد.
محمدرضا نجفی منش در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: طبیعتا افزایش نرخ ارز تاثیراتی در بخش های مختلف اقتصاد از جمله 
صادرات، واردات و تولید داخل خواهد داشت. وی ادامه داد: یکی از تاثیرات افزایش نرخ ارز این است که مردم و مصرف کننده ها به 
بازار داخل مراجعه می کنند، چون محصولات بازار داخل ارزان تر درمی آید و کالاهای خارجی در این شرایط گران تر می شوند؛ از 

این جهت طبیعی است که مصرف کنندگان از بازار کالاهای خارجی به سمت بازار کالاهای داخلی سوق پیدا کنند.
کالاهای خارجی بی کیفیت تر می شوند

رئیس کمیسیون تسهیل کسب و کار اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه در شرایط افزایش نرخ ارز مقاصد وارداتی تغییر 

می کند، گفت: یکی از راه حل ها در زمان افزایش نرخ ارز این است که بازارهای وارداتی را جایگزین کنیم. پیش از این 
در مقاطع زمانی قبلی وقتی قیمت ارز بالا رفت در شرایطی که بسیاری از کالاها را از اروپا وارد می کردیم به سمت 
کشورهای دیگر از جمله هند و چین رفتیم؛ کشورهایی که وارداتشان برای مان ارزان تر تمام می شد. در حال حاضر هم 
ممکن است این اتفاق بیفتد و به سراغ منابع ارزان تر برویم که طبیعتا اثرات خودش را تا حدود کمتری روی قیمت تمام 

شده می گذارد.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی با بیان اینکه این احتمال وجود دارد در این شرایط برخی کالاهای وارداتی در داخل تولید 
شود، اظهار کرد: اگر تولید برخی کالاها در داخل مقرون به صرفه باشد تولیدکننده ها برخی از کالاهای وارداتی را در داخل تولید 

خواهند کرد که این اقدام می تواند اثرات تورمی ارز را بگیرد.
دلار به ۴۵00 تومان برمی گردد

نجفی منش درباره نرخ واقعی ارز گفت:  آنچه مسلم است اینکه نرخ دلار باید واقعی شود، چراکه باعث تعادل در بازار می شود. 
اکنون به نظر می رسد 4500 تومان نرخ واقعی دلار است؛ نه بیشتر.

وی درباره پیش بینی خود از بازار ارز در روزهای آینده گفت: نرخ ارز را نمی توان پیش بینی کرد و مشخص نیست که در روزها و 
هفته های آینده چه سرنوشتی پیدا کند اما پیش بینی من این است که دلار به حدود 4500 تومان برگردد.

شماره پرونده 96/ 4 /391
مشخصات محکوم له  /محکوم لهم

1-نام: مصطفی     نام خانوادگی:  ملکی        نام پدر:   ---شغل --   نشانی: شهریار- فاز 
1 اندیشه-رفاه3- پ6 واحد٨

مشخصات محکوم علیه/محکوم علیهم 
1- نام: مهدی     نام خانوادگی:   رضائیان            نشانی: مجهول المکان 

محکوم به:
 بموجب دادنامه شماره 1064 مورخ 95/11/11  شورای حل اختلاف شهریار  ،حوزه 10  
که وفق دادنامه شماره همان مرجع  شعبه ......دادگاه.......قطعیت حاصل کرده است محکوم 
علیه محکوم است به پرداخت مبلغ90/000/000 ریال بابت اصل خواسته و پرداخت 
1/630/000 ریال بابت هزینه دادرسی و خسارت تاخیر تادیه از تاریخ تقویم دادخواست 
95/07/26  لغایت یوم وصول در حق محکوم له و پرداخت نیم عشر دولتی در حق دولت . 

محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه :  
• پس از ابلاغ اجرائیه ظرف ده روز مفاد آن را به موقع اجرا بگذارد .

• ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد .
• مالی معرفی کند که اجرا حکم و استیفا محکوم به از آن میسر باشد و در صورتیکه خود 
را قادر به اجرای مفاد اجرائیه نداند باید ظرف مهلت ده روز صورت جمع دارائی خود را به 
قسمت اجرا تسلیم کند . اگر مالی ندارد صریحا" اعلام نماید هرگاه ظرف سه سال بعد از 
انقضاء مهلت مذکور معلوم شود که قادر به اجرای حکم و پرداخت محکوم به بوده اید . 
لیکن برای فرار در پرداخت اموال خود را معرفی نکنید یا صورت خلاف واقع از دارایی خود 
بدهید بنحوی که اجرای تمام یا قسمتی از مفاد اجرائیه متعسر باشد به مجازات حبس از 

61 روز تا 6 ماه محکوم خواهید شد .
• علاوه بر موارد بالا که قسمتی از ماده 34 اجرای احکام مدنی می باشد به قانون اجرای 
احکام مدنی  و قانون آئین دادرسی مدنی مصوب 79/1/21 و همچنین مفاد قانون نحوه 
اجرای محکومیت های مالی مصوب 10آبان 1377که ظهر برگ اجرائیه درج گردیده است 

توجه نموده و به آن عمل نماید . 
  رئیس شعبه10  شورای حل اختلاف شهریار 
م الف  3072۵         

آگهی حصر وراثت
آقا خانم  سهیلا مانعی کیوانلو دارای شماره 24540 به شرح دادخواست به کلاسه  
4360/2/96 از این شورا دادخواست گواهی حصر وراثت نموده است و چنین توضیح داده 
شد که شادروان  ولی مانعی کیوانلو به شناسنامه 29 در تاریخ 96/10/15 اقامتگاه دائمی 

خود را بدرود زندگی گفته اند ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1-  سعید مانعی کیوانلو          ش  ش 37203          ت ت  1366   پسر

2- سهیلا مانعی کیوانلو        ش  ش 24540          ت ت 1365  دختر
3-سمانه مانعی کیوانلو        ش ش0012594474   ت ت 1369    دختر
4- سمیه مانعی کیوانلو         ش ش0430104723   ت ت 1371  دختر

5- سرورنوروزی پس حصار    ش ش273         ت ت 1342    همسر
6-خانم صنم رحیمی          ش ش 103             ت ت 131٨ مادر

اینکه با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور  رادریک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد ویا وصیت نامه از متوفی نزد آن باشد ازتاریخ نشر آگهی ظرف یک 

ماه به شورا  تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دبیر شعبه 2 شورای حل اختلاف شهرستان شهریار             م الف: 30726

ابلاغیه
شماره پرونده : 96099٨2640401447

مشخصات ابلاغ شونده : نام:  معصومه     نام خانوادگی : موسوی          نام پدر: سیدقربان        
نشانی مجهول المکان

تاریخ حضور : 7 روز  --       محل حضور : استان تهران-شهرستان شهریار- بلوار شهید 
کلهر- شهرک اداری

مهلت حضور از تاریخ ابلاغ  : 7 روز     -محل حضور : استان تهران-شهرستان شهریار- 
بلوار شهید کلهر-شهرک اداری       

درخصوص دعوی حبیب محمدی خسرو شاهی   به طرفیت شما مبنی بر طلاق با توجه 
به صدور قرار ارجاع امر به داوری ظرف مهلت مقرر فوق احدی  از بستگان خود را که بیش 
از 40 سال سن و عدم اشتهار به فسق و فساد و آشنایی نسبی به مسائل شرعی و قانونی 
و اجتماعی داشته باشد و مسلمان و متاهل و متعهد باشد را بعنوان داور به دادگاه معرفی 
نماید که در صورت امتناع و با عدم توانایی در معرفی داور دادگاه راسا از بین افراد واجد 

الشرایط مبادرت به تعیین داور خواهد نمود 
منشی شعبه ۴ افلاکی

م الف. 30727                    

شماره پرونده 96099٨2640700317
مشخصات محکوم له  /محکوم لهم

1-نام: پرویز       نام خانوادگی:  جعفری        نام پدر:غلام عباس   نشانی: شهریار- خ 
کرشته –ک پرویز خانی -پ400

مشخصات محکوم علیه/محکوم علیهم 
1- نام: سیلین     نام خانوادگی:   کلیمی      نام پدر: یوسف      نشانی: مجهول المکان 
محکوم به:  بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره و شماره دادنامه مربوط 
9609972640700٨60 محکوم علیه محکوم است به حضور در یکی از دفاتر اسناد 

رسمی و انتقال رسمی ششدانگ از پلاک  ثبتی 12/906 به انضمام ملحقات قانونی آن به 
نام محکوم له و پرداخت هزینه اجرایی به مبلغ 2/550/000 ریال درحق دولت در مرحله 

اجرای حکم می باشد.
مدیر دفتر شعبه 7  دادگاه عمومی حقوقی شهرستان شهریار- فرزاد باباعباسی 
م الف  3072۸

آگهی ابلاغ وقت دادرسی  ودادخواست و ضمائم به کلاسه پرونده : 1219/3/96
وقت رسیدگی : روز.....  مورخ 97/01/27 ساعت  15:40 حوزه 3 شهریار 

خواهان : محمود مراد آبادی     
خوانده :  حمید عزتی قاسم کندی  

خواسته : وجه سفته
با توجه به تقدیم دادخواست از طرف خواهان به دادگاه های عمومی  و ارجاع به شعبه 
شورای حل اختلاف وقت رسیدگی تعیین گردیده و  به علت مجهول المکان بودن خوانده 
و  به درخواست خواهان   و دستور دادگاه وبه تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی 

مراتب یک نوبت  در یکی از جراید کثیرالانتشاراگهی میشود. 
رئیس شورا حل اختلاف اندیشه شعبه 3 
م الف   30729

فقدان سند مالکیت
آقای پرویز حسین پور  باستناد  دو  دو برگ استشهادیه مصدق که امضاء شهود آن ذیل 
شماره شناسه 13960215451٨001170  و رمز تصدیق 399٨٨9  مورخ  96/09/19 
در دفترخانه  29 شهریار  رسیده است  مدعی فقدان  سند مالکیت ششدانگ یک آپارتمان 
مسکونی واقع در سمت غرب طبقه چهارم بلوک دو   به  مساحت ٨1/٨6    مترمربع 
که مقدار 2/2٨ متر مربع آن بالکن است قطعه هفده تفکیکی به شماره پلاک 37026  
فرعی از 1 اصلی  مفروز و مجزی شده از پلاک 11746 فرعی از اصلی مذکور  واقع در 
هفت جوی حوزه ثبتی شهریار بانضمام یک واحد پارکینگ شماره 15 واقع در بلوک دو 
بمساحت 11 متر مربع و بانضمام انباری قطعه17 تفکیکی بماسحت 6/٨٨ مترمربع بلوک 
دو واقع در سمت جنوب غربی زیرزمین یک ذیل ثبت 301٨71 صفحه 33٨ دفتر 2152 
بنام شرکت تعاونی مسکن کارکنان شهرداری اندیشه ثبت و سند بشماره چاپی 229032 
الف/93 صادر و تسلیم شده است سپس برابر سند 35659 مورخ 96/0٨/30 دفترخانه 
٨2 کرج به پرویز حسین پور انتقال یافته و برابر سند رهنی 35753 مورخ 96/09/07 
دفترخانه ٨2 کرج در رهن بانک مسکن می باشد که سند چاپی فوق وبعلت سهل انگاری 
مفقود گردیده است. لذا مراتب باستناد تبصره یک ماده 120آئین نامه اصلاحی قانون ثبت 
در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به پلاک فوق و یا 
وجود سند مالکیت نزد خود می باشد از تاریخ نشر این اگهی ظرف مدت 10روز اعتراض 
خود را کتبا به ضمیمه سند معامله باین اداره تسلیم و رسید دریافت نماید در غیر این 
صورت پس از انقضای مدت مذکور و نرسیدن واخواهی نسبت به صدور سند المثنی طبق 

مقررات اقدام خواهد شد .
رئیس ثبت و اسناد و املاک شهریار - سید مرتضی موسوی  
م الف 30730  

آگهی ابلاغ وقت دادرسی  ودادخواست و ضمائم به کلاسه پرونده : 96/٨/٨27
وقت رسیدگی : روز.....  مورخ 96/12/21 ساعت  15:00 حوزه ٨ 

خواهان : سودابه خواجوی     
خوانده :  سید عبدالله حسینی  

خواسته : مطالبه نفقه
خواهان دادخواستی تسلیم دادگاه های عمومی  نموده   که  جهت رسیدگی به شعبه 
٨  حل اختلاف ارجاع  گردیده و وقت رسیدگی تعیین شده به علت مجهول المکان بودن 
خوانده و  به درخواست خواهان   و دستور دادگاه وبه تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی 
مدنی مراتب یک نوبت  در یکی از جراید کثیرالانتشاراگهی میشود   تا خوانده از تاریخ 
نشر آخرین آگهی  ظرف یک ماه بدفتردادگاه مراجعه وضمن اعلام نشانی کامل خود 
نسخه دوم دادخواست و ضمائم رادریافت نماید ودروقت مقرر بالا جهت رسیدگی حضور 
بهمرساند چنانچه بعداً ابلاغی بوسیله آگهی لازم شود فقط یک نوبت منتشر و مدت آن 

10 روز  خواهد بود
رئیس شورا حل اختلاف شهریارشعبه ۸ 
م الف   30731

آگهی حصر وراثت
آقا خانم مریم قربانزاده علی آبادی دارای شماره 1709 به شرح دادخواست به کلاسه  
4376/2/96 از این شورا دادخواست گواهی حصر وراثت نموده است و چنین توضیح داده 
شد که شادروان  علیرضا عسگری به شناسنامه 1٨57 در تاریخ 96/09/23 اقامتگاه دائمی 

خود را بدرود زندگی گفته اند ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1- آدرینا عسگری              ش ش 02514136٨3          ت ت  13٨9  دختر
2- مریم قربانزاده علی آبادی   ش ش 1709                   ت ت 1364  همسر
3-احترام مالمیر                  ش ش ٨                        ت ت  1326   مادر

4- نصراله عسگری             ش ش ٨                        ت ت  131٨  پدر
اینکه با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور  رادریک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد ویا وصیت نامه از متوفی نزد آن باشد ازتاریخ نشر آگهی ظرف یک 

ماه به شورا  تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دبیر شعبه 2 شورای حل اختلاف شهرستان شهریار             م الف: 30732



ورزشی44

محاصره حاج ملک توسط هواداران استقلال  

شب تلخ داور آتش نشان در فرودگاه اصفهان 
یکشنبه شب گذشته و در جریان بازگشت حمید حاج ملک، داور دیدار تیم های 
استقلال و سپاهان، در فرودگاه چند هوادار استقلال او را دوره کردند و وی را متهم 

اصلی شکست تیم شان دانستند. 
حمید حاج ملک، داور خوب گیلانی که در دو فصل اخیر پیشرفت کاملا محسوسی 
در داوری ایران داشت روز یکشنبه گذشته دیدار حساس استقلال تهران و ذوب آهن 
اصفهان را سوت زد. دیداری که در نهایت با پیروزی تیم اصفهانی توام شد. اما اتفاق 
عجیب برای این داور نه بازی که در مسیر بازگشت افتاد. زمانی که آتش نشان فوتبال 
ایران به همراه کمک هایش و ناظر بازی به فرودگاه رسید تا خود را آماده خروج از 
اصفهان کند توسط چند هوادار استقلالی دوره شد و با سوال ها و البته بازخواست های 
آنها روبرو شد. این هوادار که یکی از آنها صدای خود را در داد و فریاد بالا برده بود معتقد 
بودند حاج ملک با سوت های خود موجبات شکست استقلال را فراهم کرد و تاجایی 
که "تو سر استقلال را بریدی" در فرودگاه اصفهان طنین انداز شد!پس از این اتفاق 
ماموران حراست فرودگاه وارد شده و حاج ملک را به سالن ترانزیت هدایت کردند و در 
نهایت موفق شدند این جنجال را بخوابانند. داور جوان فوتبال ایران در سالن ترانزیت و 
در حالی که ناراحت از اتفاق رخ داده بود، گفت سوت های من هیچ اشکالی نداشت و 
حتی پنالتی هم کاملا صحیح بود. من سعی کردم در همه صحنه ها حضور داشته باشم 
و کاملا درست سوت بزنم که فکر می کنم همین اتفاق هم افتاد.او از این اتفاق بسیار 
دلخور  به نظر می رسید که البته در این زمینه حق با او بود چرا که فضای آرام فرودگاه 

و فریادهای آن هوادار فضای ناراحت کننده ای را ایجاد کرد.

توکلی: پدرم از شدت خوشحالی گریه می کرد 

آرزوهای دختر پرنده ایران بعد از شاهکار آسیایی 
قهرمان پنجگانه دوومیدانی آسیا گفت: در بازی های آسیایی اینچئون با یک خطای 

میلیمتری مدال را از دست دادم؛ اما این دوره می خواهم بروم و حقم را بگیرم.
بدون شک تک ستاره زنان ایرانی در مسابقات دوومیدانی داخل سالن آسیا سپیده 
توکلی بود که اولین و آخرین مدال را در بخش زنان برای کشورمان به ارمغان آورد. این 
دختر 29 ساله که روز اول به مدال نقره پرش ارتفاع رسید، مقابل دوربین ها وعده داد تا 
روز آخر را با مدال طلای ماده پنجگانه به پایان برساند. سپیده توکلی به وعده اش عمل 

کرد و برای اولین بار در مسابقات داخل سالن آسیا طلایی شد. 
او حالا با طلایی که در تهران کسب کرده، با انگیزه ای بیشتر به بازی های آسیایی 
201٨ فکر می کند. به همین بهانه با دارنده مدال طلای پنجگانه آسیا همکلام شدیم. 

در ادامه مشروح صحبت های سپیده توکلی با خبرنگار "ورزش سه" را می خوانید.
 در پرش ارتفاع به نقره هم فکر نمی کردم

روز اول مسابقات در ماده پرش ارتفاع شرکت کردم که می دانستم رقبای سرسختی 
از چین و ازبکستان دارم. من با دیدن رکوردهای آنها به کسب مدال برنز امیدوار بودم 
و کسب عنوان سومی را خوش بینانه ترین حالت برای خودم می دیدم. با این حال 
مشخص بود که پرنده ازبکستان که فاصله زیادی با سایرین داشت و طلای او از قبل 
محرز بود. خدا را شکر روز خوبی را سپری کردم و بدون خطا توانستم مدال نقره این 

بخش را به دست آورم.
 با 2 بار رکوردشکنی طلا گرفتم

از همان ابتدا گفته بودم که هدف من در ماده پنجگانه مدال طلا است. در اکثر 
بخش ها مقام اول را کسب کردم. حتی در پرش ارتفاع توانستم رکورد ایران را جابجا 
کنم. خیلی خوب مسابقه را به پایان بردم و رکورد پنجگانه ایران را هم زدم. با کسب 
این مدال طلا به هدفم در این مسابقات رسیدم و توانستم وارد رنکینگ جهانی شوم. 
فکر می کنم از ایران فقط من و حسن تفتیان در رنکینگ جهانی باشیم که من الان در 

بخش پنجگانه نفر چهل و چهارم هستم.
 پدرم از شدت خوشحالی گریه می کرد

من تصمیم گرفتم برای تقدیر از زحمات خانواده ام، آنها را روی سکو دعوت کنم. 
به هر حال مادرم در تمام 2 روزی که مسابقه داشتم، کنار من بود و همیشه رقابت 
های من را از نزدیک می دید، پدرم هم خودش ورزشی است و خیلی علاقه دارد من 
پیشرفت کنم. وقتی قهرمان شدم و با او تماس گرفتم، از شدت خوشحالی گریه کرد و 
خودش را به سالن مسابقات رساند. همسرم و مربی ام نیز نقش پررنگی در موفقیت من 

داشتند. سعی کردم با بردن آنها روی سکو کمی زحماتشان را جبران کنم. 
 می توانستم خیلی بالاتر از این ها باشم

من یک ماه دیگر 29 ساله می شوم. هنوز هم برای پیشرفت فرصت دارم؛ اما قطعا اگر 
زودتر از این ها به من رسیدگی و توجه می شد، الان در جایگاه بالاتری حضور داشتم. 
قطعا هر ورزشکاری با برنامه ریزی دقیق روند سریعتری در پیشرفت دارد. همیشه 
مشکلات و موانعی در راه من بوده که سعی کردم آنها را پشت سر بگذارم. من از 1٨ 

سالگی در تیم ملی هستم و شاید تازه به مرز پختگی رسیدم. 
 مدال بازی های آسیایی ساده به دست نمی آید

برای گرفتن مدال در بازی های آسیایی به حمایت بیشتری نیاز دارم. قطعا رقبای 
من ننشسته اند و نگاه کنند تا من بروم و مدال بگیرم. خودم تمام تلاشم را می کنم؛ 
اما قطعا کافی نیست. فدراسیون باید نگاه ویژه ای به من برای بازی های آسیایی داشته 
باشد. من در اینچئون نیز با یک خطای میلیمتری مدال را از دست دادم؛ اما این دوره 

می خواهم بروم و حقم را بگیرم. 
 به من می گویند پرنده ایران

ورزشکاران پنجگانه که لقب خاصی ندارند؛ اما من کارم را در دوومیدانی از پرش ارتفاع 
شروع کردم و هم اکنون رکورددار این رشته هم هستم. به من می گویند پرنده ایران؛ 
اگرچه باید بیش از توجه به این لقب ها تمرکزم روی کارم باشد تا بتوانم به مدال های 

بیشتر و با ارزش تری برسم. 
 نگاه وزیر و معاونش به من جلب شد

بعد از مدالی که در مسابقات داخل سالن آسیا گرفتم، خانم محمدیان، معاون امور 
بانوان وزارت ورزش به من پیام شخصی داد و تبریک گفت. از سویی امروز وزیر ورزش 
را در مرقد امام)ره( دیدم که از من پرسید چه برنامه ای برای بازی های آسیایی داری 
که من هم گفتم با حمایت شما می خواهم مدال بگیرم. کیهانی، رییس فدراسیون 
دوومیدانی هم به من گفت کمی استراحت کن و سپس با برنامه ریزی ویژه باید خودت 

را برای بازی های آسیایی آماده کنی.

مهاجم سوئدی گفت به ایران بیایم همسرم از من جدا می شود!

توفیقی: دلالان محترم اجازه بدهند یک 
مهاجم خوب می گیریم

معاون ورزشی باشگاه استقلال گفت:اگر دلالان محترم اجازه بدهند تا سه شنبه یک 
مهاجم خوب می گیریم.

پندار توفیقی در گفت وگو با فارس، درخصوص اینکه چه اتفاقاتی رخ داد که مهاجمان 
خارجی در لحظه آخر قید حضور در استقلال را می زنند، گفت: این مساله قصه دراز 
دارد اما اگر بخواهم به صورت کلی بگویم ما در ابتدا با الحاجی گروه توافق کردیم و حتی 
مباحث مالی را با او حل کردیم ولی این بازیکن به یکباره اعلام کرد به ایران نمی آید. 

وی افزود: خیلی از این بازیکنان در دقیقه 90 عذرخواهی می کردند و جالب است دو 
نفر از ایجنت  های این بازیکنان به تهران هم سفر کردند اما در حالی که آنها از کشورهای 
دیگر آمده بودند و قرار بود بازیکنشان به تهران بیاید در دقیقه 90 اعلام کردند که 

بازیکنان از حضور در ایران منصرف شدند.
معاون ورزشی باشگاه استقلال تاکید کرد: ما با بکامنگا توافق کامل کرده بودیم و 
حتی برای او از پاریس به تهران بلیت گرفتیم اما درست ساعت پرواز با ما تماس گرفت 
و مدعی شد که از شرایط ایران راضی نیست و به استقلال نمی آید، جالب است وقتی 
او با شفر صبحت کرد به سرمربی تیم گفت که از ایران تهدیدش کرده اند البته منظور 
این بازیکن این بود که تهدیدش کرده اند که از کانال برخی آقایان باید به استقلال بیاید. 
توفیقی در ادامه با اشاره به اینکه مهاجم سوئدی قرار بود به استقلال بیایند گفت  
بازیکنی به نام»ارتون« قرار بود به استقلال بیاید و حتی هزینه بلیت او را هم پرداخت 
کردیم اما در حالی که به ایجنتش گفته بود بارها و وسایلش را به تهران فرستاده به 
یکباره از حضور در ایران عذرخواهی کرد. وقتی با او تماس گرفتم و دلیل کارش را 
پرسیدم به من گفت اگر به استقلال و ایران بیایم همسرم از من جدا می شود! من به او 
گفتم شما با ما توافق کرده اید و زمانی که پیشنهاد را از  ما دریافت کردید می توانستید 
همه چیز را بررسی کنید اما او اعلام کرد به ایران نمی آید و حتی گفت حاضر است پول 
بلیت را به باشگاه استقلال برگرداند من هم اعلام کردم باشگاه استقلال خسارت دیده 

و شما زمان را برای باشگاه کشتید. 
وی با اعلام این خبر که تا فردا یک مهاجم به استقلال اضافه می شود، گفت: اگر 

دوستان و دلالان محترم بگذارند فردا یک مهاجم خوب جذب می کنیم. 
توفیقی با اعلام این موضوع که استقلال تا روز سه شنبه فرصت دارد اسامی آسیایی 
خود را به AFC ارسال کند، گفت: ما تلاش می کنیم فردا اسامی را ارسال کنیم تا 

مشکلی بوجود نیاید. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا نام مهدی قائدی در لیست آسیایی استقلال هست 

یا خیر، گفت: بله، نام قائدی در لیست آسیایی استقلال وجود دارد. 
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استرالیایی ها نگران رفتن دانیال ارزانی به ایران هستند

فوتبالیست جوان ایرانی در تور استرالیایی ها

استرالیایی ها که نگران از دست دادن دانیال ارزانی بازیکن بااستعداد ملبورن 
سیتی و رفتن او به ایران هستند تلاش می کنند حضور این بازیکن را در 
استرالیا و فوتبال این کشور تضمین کنند ولو با دادن چند دقیقه وقت بازی در 

مسابقات رسمی تیم ملی باشد. 
به گزارش روز دوشنبه تارنمای خبری ورلدگیم استرالیا، دانیال ارزانی بازیکن 
فوتبال متولد ایران است که از کودکی همراه خانواده اش به استرالیا مهاجرت 
کرد. او برای حضور در جام جهانی 201٨ آمادگی کامل دارد، اما ممکن است 

او با تیم استرالیا به این جام نرود. 
جان دیدولیکا رئیس اتحادیه بازیکنان استرالیا می گوید حضور دانیال ارزانی 
در تیم ملی استرالیا قبل از آنکه این بازیکن نوجوان جذب تیم ملی ایران شود، 

کار ساده ای است. 

بازی ارزانی در ملبورن سیتی او را به سوژه رقابت بین ایران و استرالیا قبل از 
جام جهانی تبدیل کرده است.

این بازیکن 19 ساله اخیرا اذعان کرد که در مورد حضور در تیم استرالیا یا 
ایران تصمیمی نگرفته است. بدنبال آن درخواست هایی از برت فان مارویک 
سرمربی جدید استرالیا برای دعوت از او به این تیم در جام جهانی 201٨ 

مطرح شد.
دیدولیکا مسئول بازیکنان حرفه ای فوتبال استرالیا گفت که اقدام راهبردی 
روی یک استعداد فوتبال به نفع استرالیا است. به نظر دیدولیکا، ارزانی بهترین 
محصول فوتبال استرالیا بعد از مارک ویدوکا )بازیکن بازنشسته استرالیا( است. 
وی از این ایده که ارزانی به تیم ملی استرالیا دعوت شود و دقایقی بازی کند 

تا حضور او در این تیم تضمین شود، حمایت کرد.

در حالی که ارزانی در مورد آینده فوتبال خود فکر می کند، مسئولان فوتبال 
استرالیا قصد دارند به ستاره نوظهور ملبورن سیتی پیشنهاد بدهند.

دیدولیکا گفت: بازی ملی یک بازیکن جوان که ممکن است لزوما جزو یکی 
از 22 بازیکن برتر استرالیا نباشد، کاملا هوشمندانه و زیرکانه است. 

بازی ارزانی توجه کارلوس کی روش سرمربی ایران را هم جلب کرده است. 
براساس گزارش هرالد سان ارزانی گزینه مورد علاقه کی روش است و امکان 

دارد او را به تیم ملی ایران دعوت کند. 
این عملکرد، فدراسیون فوتبال استرالیا را هم به تکاپو واداشته است. لوک 
کاسرلی رئیس تیم های ملی استرالیا قرار است ارزانی را برای حضور در تیم 
استرالیا متقاعد کند. وی گفت که رفتن ارزانی که به نمایندگی از استرالیا در 

تیم های پایه بازی کرده است، به ایران ناامیدکننده است. 
به  را که می خواهد  دارد کشوری  ارزانی حق  که  کرد  تاکید  دیدولیکا 

نمایندگی از آن بازی کند، انتخاب کند. 
جوی دیدولیکا برادر وی در تیم جوانان استرالیا بازی کرد اما بعد به تیم 

کرواسی پیوست. 
وی گفت: من طرفدار تلاش برای جذب بازیکنان جوانی هستم که ممکن 
است ملیت دیگری داشته باشند. من نسبت به حضور و مشارکت طولانی 
ارزانی در فوتبال استرالیا خوشبین هستم. هیچ دلیلی نمی بینم که او نتواند به 

یک بازیکن مطرح در سطح جهانی تبدیل شود. 
مارک بوسنیچ بازیکن سابق تیم ملی استرالیا از این تیم خواسته است یک 
مسابقه مقابل هر تیمی را ترتیب دهد و ارزانی را به میدان بفرستد تا او را 

پایبند کند.
لوک کاسرلی رئیس تیم های ملی فوتبال استرالیا قرار است برای متقاعد 

کردن ارزانی اقدام کند. 
براساس قوانین فیفا، ارزانی که والدین ایرانی دارد می تواند برای تیم ملی 
ایران به میدان برود. تنها راهی که ایران نخواهد توانست ارزانی را دعوت کند، 
این است که او در یک بازی بین الملی رقابتی )جام جهانی( برای استرالیا به 

میدان برود. 
جان کاسمینا ملی پوش سابق استرالیا با 60 بازی ملی در مورد ارزانی گفت: 

این نوجوان یک استعداد فوق العاده است. 
وی گفت: صحبت هایی در مورد اینکه او بازیکن آینده یک میلیون دلاری در 
نقل و انتقالات خارج از کشور خواهد بود مطرح است. باید او را برای استرالیا به 

میدان بفرستیم، چرا که می تواند دارایی بزرگی برای ما باشد. 

سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: حتما نباید یک دارو 
پنالتی بگیرد که صحنه های یک مسابقه به چشم بیاید،او 

خطاهای 50-50 را به سود ذوب آهن می گرفت .
نصرالله عبداللهی در خصوص شکست تیم استقلال مقابل 
ذوب آهن، آشتی کنان مهدی رحمتی با قلعه نویی و عدم حضور 

مهاجم خارجی در استقلال صحبت های زیر را مطرح کرد.
چطور شد استقلال بازی را به ذوب آهن واگذار کرد؟

فوتبال است دیگر. ما بازی را باختیم ولی اعتقاد دارم تیم ما 
بازی بدی انجام نداد به خصوص در نیمه اول که ما خیلی 
خوب بازی کردیم و عملکرد قابل قبولی داشتیم، بعضی مواقع 

این اتفاقات می افتد.
خیلی از بازیکنان استقلال مثل چشمی، شجاعیان و 
غفوری به عملکرد داور بازی اعتراض داشتند، نظر شما 

چیست؟
به طور کل من دوست ندارم زیاد در مورد داوری حرف بزنم 
یا اعتراضی کنم اما فکر می کنم ضربه ای که غفوری در ابتدای 
بازی زد تبدیل به گل شده بود و گلر حریف توپ را از پشت 
خط درآورد. در مورد صحنه پنالتی هم من از صحنه دور بودم و 
فرصت نشد فیلم بازی را ببینم اما اینها به کنار، بعضی مواقع در 
بازی خطاهایی اتفاق می افتد که داخل محوطه ها نیست، همین 
خطاها سرنوشت تیم ها را عوض می کند به خصوص برای 

تیم هایی که بازیکنان بلند قد دارند. حتماً که داور نباید برای 
تیم ها پنالتی بگیرد، به نظرم داور بازی دیروز تمام خطاهای 
50-50 را به نفع حریف گرفت و به خاطر این بود که بازیکنان 
ما ناراضی بودند. ذوب آهن چند بازیکن بلند قامت داشت و هر 
خطایی که پشت محوطه ها گرفته می شد روی دروازه استقلال 
خطر ایجاد می کرد. وقتی یک پنالتی اتفاق می افتد طبیعتاً 
همه مردم و کارشناسان آن صحنه ها را به خوبی می بینند ولی 
خطاهایی که وسط زمین اتفاق می افتد چندان مورد بررسی 
قرار نمی گیرد. من فکر می کنم دیروز بیش از 10 خطا در پشت 

محوطه جریمه استقلال توسط داور اعلام شد.
آشتی کنان  مسابقه  از  پیش  جالب  اتفاقات  از  یکی 

رحمتی و قلعه نویی بود.
رحمتی خودش تصمیم گرفته بود که این کار را انجام دهد و به 
نظر من همه چیز این دنیا فقط فوتبال نیست. فوتبال و ورزش 
بالاخره یک روز تمام می شود  و دوستی ها است که می ماند. 
خوشبختانه دیروز کدورت ها تمام شد و رحمتی تصمیم گرفت 

خودش نزد قلعه نویی برود و خوشحالیم که این اتفاق افتاد.
ظاهراً حضور مهاجم خارجی در استقلال هم به نوعی 

طلسم شده است.
روزدوشنبه با یک بازیکن قرارداد بستیم ولی واقعیت این است 
که باشگاه و شفر در مورد جذب مهاجمان خارجی حساسیت 

مهاجم  یک  می خواستند  آنها  بودند.  داده  خرج  به  خاصی 
ایجنت های  بخواهد  تا دلتان  نیاورند چون  تیم  به  معمولی 
حاضر در فوتبال ایران از این مهاجمان دارند. طبعاً بازیکنی 
که برای یک فصل حضور ٨00 هزار دلار و معادل 4 میلیارد 
تومان می خواهد باید رویش حساسیت به خرج داد. ما در ایران 
بازیکنی نداریم که 4 میلیارد بگیرد پس باید تمام مسائل او را 
رصد کرد. از سوی دیگر برخی ها شیطنت کردند و با بازیکنانی 
که در ارتباط بودیم تماس گرفته و عنوان کردند ایران شرایط 
خوبی ندارد، مسئولان باشگاه هم بر اثر زندگی حال حاضر 
بازیکنان  همچنین  و  دستیارانش  و  شفر  برانکو،  کی روش، 
خارجی شاغل در ایران را مثال زدند و عنوان کردند که اینها 
در ایران زندگی خوبی دارند. طبعاً تا آنها آرام می شدند دوباره 
شیطنت ها آغاز می شد، شاید باور نکنید ولی شفر از این اتفاقات 

ناراحت شده است.
ظاهراً او بسیار عصبانی است و حتی در صفحه اینستاگرامش 

هم متنی را منتشر کرد.
بله او عصبانی است. حق هم دارد. چون خودش با این مهاجمان 
در ارتباط است و تعجب می کند چرا در لحظه آخر اینها قید 
حضور در استقلال را می زنند. البته باز هم باشگاه در تلاش 
است و ناامید نیست و سعی می کند تا لحظه آخر شرایط حضور 

مهاجم خارجی را فراهم کند.

سرپرست تیم فوتبال استقلال:

 داور خطاهای 50-50 را به سود ذوب آهن می گرفت

باشگاه های استقلال تهران و تراکتورسازی تبریز با اعتراض شدید نسبت به تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا مبنی 
بر انتخاب مسقط به عنوان محل میزبانی این تیم ها از حریفان عربستانی خود در لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا اعلام 

کردند که از تصمیم خود عقب نشینی نمی کنند. 
به گزارش ایرنا، پایگاه اطلاع رسانی الکره روز دوشنبه، نوشت: باشگاه های استقلال و تراکتورسازی ایران اعلام کرده 
اند که دوحه را به عنوان محل میزبانی از تیم های عربستانی انتخاب و به اطلاع کنفدراسیون فوتبال آسیا نیز رسانده اند 

بنابراین حاضر نیستند از تصمیم خود کوتاه بیایند. 
این سایت خبری عرب زبان در مطلبی با این عنوان که ' ایران موضوع ورزشگاه های بی طرف در لیگ قهرمانان 
باشگاههای آسیا را به چالش جدید برای کنفدراسیون فوتبال آسیا تبدیل کرده است' اضافه کرد: استقلال و تراکتورسازی 
ایران روز یکشنبه  به تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا که مسقط را به عنوان محل میزبانی تیم های ایرانی از تیم های 

عربستانی انتخاب کرده است، اعتراض کردند. 
الکره افزود: این باشگاه ها تاکید کردند که از انتخاب دوحه به عنوان محل میزبانی از تیم های عربستانی عقب نشینی 
نمی کنند و چنانچه کنفدراسیون فوتبال آسیا این درخواست آنها را رد کند، موضوع را به فدراسیون بین المللی فوتبال 

) فیفا ( خواهند کشانید. 
این پایگاه خبری عرب زبان در پایان نوشت که کنفدراسیون فوتبال آسیا نیز در صفحه توئیتر خود این موضوع را 

منتشر کرده است.
گفتنی است کنفدراسیون فوتبال آسیا در مناقشه بین تیم های فوتبال ایرانی و عربستانی ابتدا رای به برگزاری رقابت 
ها به میزبانی خود آنها داده بود که طرف عربستانی اسناد و مستنداتی واهی مبنی بر نا امن بودن ایران به کنفدراسیون 

فوتبال آسیا ارائه داده و برای تغییر این رای تلاش کرد.
به رغم رای اول این نهاد بین المللی فوتبال، کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرد همانند فصل قبل لیگ قهرمانان، 
تیم های ایرانی و عربستانی باید مسابقات خود را در زمین بی طرف برگزار کنند و اعلام کرده است تیم های استقلال و 
تراکتورسازی باید در مسقط عمان برابر عربستانی ها به میدان بروند. این درحالی است که استقلال و تراکتورسازی کشور 
قطر را به عنوان کشور ثالث انتخاب کرده بودند. بر همین اساس تصمیم AFC مورد قبول باشگاه های ایرانی و فدراسیون 

فوتبال قرار نگرفته و این موضوع طی نامه ای به کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام شده است.

علیرضا جهانبخش از حرکت نمایشی خود در بازی برابر روداکرکراد ابراز پشیمانی کرد.
علیرضا جهانبخش، ستاره ایرانی تیم آلکمار در بازی این هفته برابر روداکرکراد حرکات نمایشی در کنار زمین انجام داد که بازتاب منفی علیه این بازیکن 
در محافل ورزشی هلند ایجاد کرده است.  علیرضا جهانبخش درباره این حرکت خود و حواشی ایجاد شده بعد از آن گفت: بله قبول دارم خیلی حرکت 
من هوشمندانه نبود و من این را قبول دارم. حرکت من باعث تحریک رقیب و تهاجمی تر شدن تیم رقیب شد. اما من این کار را عمدا انجام نداده و به 
صورت اتفاقی رخ داد و در یک لحظه بود . معمولا من از چنین کارهایی انجام نمی دهم. این کار روش درستی برای نشان دادن اعتماد به نفس نیست. 

در آن صحنه وقتی کنار زمین بود توپ روی هوا بود و می خواستم با توپ حرکت کنم که البته قبول دارم حرکتم خوب نبود.

جهانبخش:

 قبول دارم حرکتم خوب نبود

 مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال ایران امروز اعتراف تلخی کرد و از نامه رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا به ایران و معرفی عمان به عنوان میزبان 
نمایندگان ایران در بازی های لیگ قهرمانان آسیا خبر داد. استقلال تهران و تراکتورسازی تبریز دو نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیا با الهلال و الاهلی 
عربستان همگروه هستند و کشور قطر را به عنوان میزبان بازی های خود با سعودی ها معرفی کردند. با این حال رسانه های عربستانی از همان هفته گذشته 
تاکید داشتند که عمان میزبان نمایندگان ایران در بازی با الهلال و الاهلی است. عربستانی ها که در تقابل با قطر برای کشاندن بازی با تیم های این کشور 
در زمین بی طرف ناکام ماندند، حالا تمام تلاش خود را به کار بسته اند تا از میزبانی تیم های ایرانی در قطر جلوگیری کنند. در واقع عربستان نه تنها بازی 
نمایندگانش با تیم های ایرانی را به کشور بی طرف کشاند و این اصل خود را برای سومین سال پیاپی در کنفدراسیون آسیا پابرجا نگه داشت بلکه حتی در 
تعیین کشور بی طرف هم دخالت کرد و با اعمال فشار، مانع میزبانی ایران در قطر شده است. این در شرایطی است که عمان سال گذشته میزبان چند تیم 
ایرانی بود و گویا فدراسیون فوتبال ایران هم تا پیش از رای AFC مبنی بر رد درخواست عربستان برای بازی تا قطر، مسقط را به عنوان گزینه اصلی میزبانی 
در نظر داشت. تاج در این باره گفته است: »قبلا ما عمان را به عنوان میزبان انتخاب کرده بودیم اما مسئولان فدراسیون فوتبال این کشور در زمان مشخص 
جواب ما را ندادند و بعد از آن AFC با عمان رایزنی کرد که میزبانی ما را قبول کند اما عمان هنوز هم جواب ما را نداده و فقط به AFC نامه نوشته است.« تاج 
هفته گذشته از نامه نگاری با AFC و فیفا برای لغو حکم بازی با تیم های عربستانی در زمین بی طرف خبر داده و در قبال بعضی از رسانه ها مبنی بر انفعال 
فدراسیون فوتبال، تاکید کرده بود بدون هیاهو کار را جلو می برد. بر اساس نامه کنفدراسیون آسیا به ایران نه تنها بازی در کشور بی طرف لغو نشده بلکه حالا 

در انتخاب کشور بی طرف هم اختیاری از خودمان نداریم تا یکبار دیگر ثابت شود هم زمام فوتبال ایران و هم زمام فوتبال آسیا در دست عربستانی هاست.

زمام فوتبال آسیا در اختیار عربستان

عمان به ایران تحمیل شد!
خطاب به کنفدراسیون فوتبال آسیا؛  استقلال تهران و تراکتورسازی تبریز: 

از تصمیم خود عقب نشینی نمی کنیم 

 مدیرعامل باشگاه ذوب آهن با بیان اینکه بودجه این تیم 7 سال پیش 30 میلیارد تومان بوده ولی الان به 12 میلیارد رسیده است، گفت: دلیل ناسازگاری ها 
را نمی فهمم. 

سعید آذری درباره پیروزی ذوب آهن مقابل استقلال صحبتهایی را مطرح و از ادامه مشکلات مالی این تیم گلایه کرد. آذری با تاکید بر اینکه این باشگاه تا 
پایان سال به 6 میلیارد تومان نیاز دارد، از علت حل نشدن مسائل مالی اظهار بی اطلاعی کرد و گفت: دلیل این ناسازگاری ها را نمی فهمم. وی همچنین از رفتار 
هواداران استقلال در پایان بازی انتقاد و اعلام کرد: هم به ما فحاشی کردند و هم با شکستن صندلی های ورزشگاه به ما ٨0 میلیون تومان ضرر زدند. مدیرعامل 

ذوب آهن از برخورد یک اپراتور تلفن همراه با این باشگاه به شدت گلایه کرد و گفت: هر کاری می کنیم پولمان را نمی دهند.
وی  ادامه داد :می خواهم تیممان را در بازی با استقلال به یک گروه ارکستر تشبیه کنم که امیر قلعه نویی رهبری آنرا بر عهده داشت و گاهی اوقات ریتم تیم 
را تند و کند می کرد. ما تاکتیک های مختلفی را در زمین پیاده کردیم و مستحق برد بودیم. حسین حسینی دروازه بان استقلال یک روز خوب را پشت سر 
گذاشت. قطعا اگر حسینی نبود ما زودتر از این و در دقیقه 15 به گل می رسیدیم. حسینی از عواملی بود که باعث شد دیرتر به گل برسیم. با درایت کادر فنی، 
تلاش بازیکنان و حمایت هواداران به برد ارزشمندی رسیدیم و موقعیتمان در جدول تثبیت شد. آذری افزود :ادامه این روند رو به رشد به تفکر بازیکنان، برنامه 
کادر فنی و تلاش باشگاه برای انجام تعهداتش بستگی دارد. هر کدام از این سه ضلع دچار خدشه و مشکل شود، کارمان به مشکل خواهد خورد. من امروز با آقای 

صادقی مدیرعامل کارخانه ذوب آهن جلسه دارم تا درباره مسائل مالی صحبت کنیم.
مدیرعامل باشگاه ذوب آهن  تصریح کرد :هواداران ذوب آهن از من انتقاد می کردند که چرا ورزشگاه را در بازی با استقلال به این شکل بین تماشاگران تقسیم 
کردید. باید بگویم فوتبال برای تماشاگران است. هر موقع هواداران ذوب آهن یکساعت قبل از شروع مسابقه سکوها را پر کردند، من هم فقط 10 درصد از سکوها 
را به تیم میهمان می دهم حالا می خواهد حریف ما استقلال و پرسپولیس باشند یا سپاهان و فولاد. هواداران ما انتظار نداشته باشند وقتی 2 هزار نفر برای حمایت 
از ذوب آهن در ورزشگاه هستند، کل استادیوم را خالی نگه دارم. وی خاطرنشان کرد :در خصوص اقدام تماشاگران استقلال هم باید بگویم پاسخ محبت ما به آنها 
این نبود. ما درهای ورزشگاه را روی تماشاگران استقلال بیش از سهمیه خودشان باز کردیم ولی آنها از اول کار فحاشی به مدیر باشگاه و حتی توپ جمع کن ها 

را در دستور کار قرار دادند و آخر بازی هم صندلی ها را شکستند. این رفتار برای هواداران استقلال دور از ذهن بود.
وی ادامه داد :حدود 2 هزار صندلی که هر کدام 40 هزارتومان قیمت دارد، در پایان بازی شکسته شد. با این حساب ما ٨0 میلیون تومان ضرر کرده ایم چون 

نمی خواستیم هیچ تماشاگری پشت در بماند. در این ارتباط شکایت های لازم را می کنیم تا جبران ضرر شود.
وی اضافه کرداز امیر قلعه نویی فوق العاده تشکر می کنم. او یکبار دیگر نشان داد بهترین مربی ایرانی است. حتی رقبای خارجی قلعه نویی هم در دور برگشت 
به او باخته اند. کسب 19 امتیاز از 7 بازی تدبیر کادر فنی تیم را نشان می دهد. باید واقع بینانه به این شرایط نگاه کرد و نباید طوری عمل کرد که انگیزه بازیکنان 

و کادر فنی کاهش یابد. ان شاءالله تا پایان این هفته مسائل مالی عملیاتی شود.

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن:

 پاسخ محبت ما به هواداران استقلال فحاشی و شکستن 
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: دو پروژه ورزشی به مناسبت دهه مبارک فجر درقم به بهره برداری خواهد رسید.صندلی نبود

حسن عابدی در نشست خبری با اصحاب رسانه که به منظور تشریح برنامه های دهه مبارک فجر این اداره کل در سالن 
جلسات اداره کل ورزش و جوانان به انجام رسید در سخنان خود ضمن گرامیداشت ایام الله دهه مبارک فجر اظهار داشت: اداره 
کل ورزش و جوانان استان قم در ایام الله دهه فجر بیش از صد برنامه ورزشی و فرهنگی را در دستور کار دارد که به طور منظم 
و در جدول زمانبندی معین به اجرا خواهد گذاشت:وی بیان کرد:حضور پرشور و همه جانبه جامعه ورزش و جوانان استان در 
راهپیمایی یوم الله 22 بهمن، تدوین و برنامه ریزی برای برگزاری المپیاد ورزش همگانی با حضور بیش از پنج هزار شرکت کننده 
با شعار همه برنده ایم از جمله برنامه های اداره کل ورزش و جوانان استان در دهه فجر خواهد بود. مدیر کل ورزش و جوانان 
استان قم عنوان کرد: توسعه ورزش همگانی، ارتقاء سطح سلامت، نشاط، غنی سازی اوقات فراغت و تشویق جامعه به سمت 
ورزش همگانی از اهداف کلان برگزاری المپیاد ورزش همگانی است که با برنامه ریزی های به عمل آمده در تمام رده های سنی 
و در هر دوبخش آقایان و بانوان به انجام خواهد رسید. عابدی تصریح کرد: قابل توجه است که المپیاد ورزش همگانی در ده 
روستا از توابع استان قم نیز برگزارخواهد شد که علاوه بر آن 40 برنامه فرهنگی و ورزشی، هفت برنامه کوهنوردی خانوادگی و 
نیز برنامه هایی در حوزه جوانان در دستور کار قرار گرفته تا به انجام برسد.وی در ادامه سخنان خود به مراسم های حوزه جوانان 
اشاره کرد و خاطرنشان کرد: مراسم غبار روبی گلزار شهداء انقلاب با حضور ورزشکاران، همایش تقویت کارکردهای باشگاه های 
ورزشی، دو همایش جوان و خانواده و همایشاتی با عنوان انقلاب را نیز برگزار خواهیم کرد.مدیر کل ورزش و جوانان استان قم 
تصریح کرد: زمین ساحلی مجموعه ورزشی شهداء مدافع حرم واقع در پردیسان که با اعتباری بالغ بر 262 میلیون تومان به 
اتمام رسیده و همچنین زمین چمن مصنوعی روستای خورآباد دو پروژه ورزشی است که در این دهه به بهره برداری خواهد 
رسید.عابدی با طرح این مطلب که استخر مجموعه ورزشی تختی که سالیان سال بود تعطیل بود با جذب سرمایه گذار مجددا 
راه اندازی شده است گفت: ورزشگاه شهید حیدریان نیازمند بازسازی است و در طرح های عمرانی و اجرایی اداره کل ورزش قرار 
گرفته و از محل اعتبارات سفر ریاست جمهوری به قم اعتباری به آن اختصاص داده شده و اداره کل در انتظار جذب این اعتبار 
است تا برای اجرای آن شروع به کار کنیم.وی از احداث جاده تندرستی در استان خبرداد و اذعان داشت:مدال های اداره کل 
ورزش و جوانان در حوزه بین المللی در سال 1395 نسبت به سال مشابه یعنی 1394، رشد 17 درصدی در مجموع مدال ها 
و فعالیت های ورزشی خود داشته است.عابدی با اشاره به اینکه تمام مسئولان هیئت های ورزشی ملزم به ارائه و اجرای برنامه 
های خاص و ویژه فرهنگی در سطح باشگاه های و امکان ورزشی هستند بیان کرد: ورزش بدون فرهنگ و معنویت معنایی ندارد 
و از تمام هیئت های ورزشی درخواست کردیم در این زمینه کوشا بوده و با بهره مندی از مشاور فرهنگی این اداره کل آگاهانه 

فعالیت های خود را برنامه ریزی و پیگیری کنند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبرداد

افتتاح دو پروژه ورزشی در دهه فجر در قم



5 علمی و سلامت 

غذاهایی که شریان ها را بند می آورند! 

زمانی که شریان ها مسدود می شوند، خون آن گونه که باید به گردش در 
نمی آید. این شرایط خطر ابتلا به بیماری های قلبی را افزایش می دهد. بر همین 
اساس، حفظ سلامت شریان ها و پرهیز از تجمع چربی در بدن برای پیشگیری از 
گرفتگی آنها اهمیت دارد.  رژیم غذایی یکی از عوامل اصلی در این زمینه محسوب 
می شود. برخی مواد غذایی می توانند موجب بروز مشکلات قلبی عروقی شوند که 

در ادامه با برخی از مهم ترین آنها آشنا می شویم.
چرا در شریان ها گرفتگی ایجاد می شود؟ 

عوامل خطرآفرین مختلفی وجود دارند که احتمال ابتلا به مشکلات قلبی را 
در نتیجه گرفتگی شریان ها افزایش می دهند. به عنوان مثال، پرفشاری خون، 

کلسترول بالا و چاقی از آن جمله اند.
از دلایل دیگر می توان به موارد زیر اشاره کرد:

سیگار کشیدن- مصرف الکل- ورزش نکردن
مصرف مواد غذایی سرشار از چربی ها 

چربی )یا پلاک( به تدریج در دیواره شریان ها تجمع می کند، و آنها را باریک 
و سخت می سازد. در این شرایط، خون نمی تواند به صورت عادی جریان یابد.

در موارد بسیاری، شریان های مسدود شده هیچ علائمی نشان نمی دهند. 
متاسفانه، ما تا زمانی که گرفتگی شریان موجب یک حمله قلبی می شود، متوجه 

وجود مشکل نمی شویم.
بر همین اساس است که دنبال کردن یک رژیم غذایی متعادل، سرشار از میوه ها 
و سبزیجات و کم از غذاهای فرآوری شده، و انجام فعالیت جسمانی اهمیت دارند.

برای حفظ سلامت شریان ها از چه غذاهایی باید پرهیز کرد؟ 
غذاهای سرشار از چربی های اشباع نخستین گزینه ای هستند که باید مصرف 
آنها را محدود کنید. اگرچه این غذاها خوشمزه و اعتیادآور هستند، اما با یادآوری 
خطراتی که برای سلامت انسان دارند می توانید میزان مصرف آنها را کاهش دهید.

از مواد غذایی که به تجمع چربی در دیواره شریان ها کمک می کنند می توان 
به موارد زیر اشاره کرد:

گوشت
 گوشت سرشار از چربی های اشباع و کلسترول است. حتی گوشت هایی که به 
عنوان کم یا بدون چربی در نظر گرفته می شوند می توانند سطوح کلسترول بد 

)LDL( را در خون افزایش دهند.
گوشت های فرآوری شده، مانند سوسیس، هات داگ، و کالباس، نه تنها حاوی 
سطوح بالای چربی های اشباع هستند، بلکه نمک افزوده شده به آنها نیز شرایط را 
بدتر می سازد.مصرف بیش از دو بار در هفته این محصولات می تواند موجب ابتلا 

به بیماری های قلبی شود.
تخم مرغ

زرده تخم مرغ حاوی لیپوپروتئین هایی است که می توانند شریان ها را مسدود 
سازند. یک تخم مرغ حاوی 5 گرم چربی و 1٨6 میلی گرم کلسترول است.

اما ذکر این نکته اهمیت دارد که تخم مرغ پخته از سطوح چربی کمتری نسبت 
به تخم مرغ سرخ شده برخوردار است.

پوست ماکیان 
در این مورد می توان به پوست مرغ یا بوقلمون اشاره کرد. هر دو آنها می توانند 
موجب افزایش تجمع چربی در دیواره شریان ها شوند. به عنوان مثال، بال مرغ 
اغلب بدون این که پوست آن گرفته شود سرخ یا کباب می شود. این پوست 
می تواند از محتوای بالای کالری و لیپوپروتئین ها برخوردار باشد. یک بال مرغ سرخ 
شده دارای 10 گرم چربی و 160 کالری است. جدا کردن پوست پیش از پخت و 

پز با گوشت ماکیان توصیه شده است.
لبنیات

 به طور معمول، ما هر روز از لبنیات استفاده می کنیم، بدون این که متوجه باشیم 
می تواند سلامت ما را معرض خطر جدی قرار دهد. شیر، ماست، پنیر، کره، بستنی 

و خامه همگی به ایجاد پلاک و گرفتگی شریان ها کمک می کنند.
است  شده  توصیه  است.  اشباع  های  چربی  از  سرشار  کره  مثال،  عنوان  به 
محصولاتی که از شیر کم چربی تهیه شده اند را انتخاب کنید و همچنین مصرف 

روزانه لبنیات خود را کاهش دهید.
چربی های اشباع

 بسیاری از مواد غذایی که روزانه مصرف می کنیم، حاوی چربی های ترانس 
یا اسیدهای چرب تا حدی هیدروژنه هستند. این چربی ها یکی از دلایل اصلی 
گرفتگی شریان ها محسوب می شوند.چربی های ترانس بیشتر در غذاهای فرآوری 
شده، مارگارین، محصولات پخته شده و رویه خامه ای کیک یا شیرینی ها یافت 

می شوند.
شیرینی جات

 شیرینی جاتی، مانند دونات و رولت، که در طول روز مصرف می کنیم حاوی 
موادی هستند که سلامت انسان را در معرض خطر قرار دهند.آنها از محتوای 
آنتی اکسیدانی و فیبر کم برخوردار هستند و در مقابل میزان چربی های مضر، 
آرد پالایش شده و شکر در آنها زیاد است. تمام این مواد می توانند موجب انسداد 

شریان ها شوند.
روغن ها و اسنک های شور

استفاده می شوند، مانند روغن ذرت،  بیشتر روغن هایی که در آشپزخانه   
آفتابگردان و غیره، سرشار از چربی های اشباع هستند. این مواد به سود سلامت 
قلبی عروقی ما عمل نمی کنند.این در شرایطی است که برخی از اسنک های 
محبوب، مانند سیب زمینی سرخ شده، بادام زمینی و غیره، با این قبیل روغن ها 

درست می شوند.
استفاده از روغن های حاوی چربی های غیر اشباع مانند روغن زیتون و روغن 

هسته انگور برای پخت و پز پیشنهاد می شود.
غذاهای کم ارزش

 در این بخش می توانیم به پیتزا و همبرگرها اشاره کنیم، اما نمونه های بسیار 
دیگری نیز وجود دارند. این قبیل غذاها دارای چربی و کلسترول زیاد هستند. 
همچنین، آنها در بسیاری موارد حاوی مواد تشکیل دهنده شیمیایی و مصنوعی 
هستند که برای بهبود عطر و طعم استفاده می شوند، اما هرچه بیشتر به سلامت 

بدن انسان آسیب وارد می کنند.

فوق تخصص ریه:

سالمندان بیش تر در خطر عفونت ریوی
 قرار دارند

یک فوق تخصص ریه گفت: آلودگی هوا باعث کاهش رشد ریه در کودکانی 
می شود که در محیط آلوده زندگی می کنند.

سید علی جواد موسوی، فوق تخصص ریه با اشاره به نقش مهم و تاثیرگزار 
مردم در کاهش آلودگی هوا گفت: در روزهایی که هوای شهر آلوده است بهتر 
است شهروندان از وسایل نقلیه عمومی، سوخت الکترونیکی و برقی استفاده 

کنند.
 وی با تاکید بر اینکه کودکان و سالمندان بیش تر در معرض خطر عفونت 
ریوی قرار دارند، افزود: آلودگی هوا روی همه انسان ها تاثیر دارد، اما تاثیر منفی 
بیشتر روی کسانی است که مبتلا به بیماری ریوی هستند؛ مثل مبتلایان به آسم، 
برونشیت مزمن و آمفیزم . همچنین روی سلامت کودکان و سالمندان تاثیر منفی 

دارد . این افراد بیماری شان تشدید می شود.
 این فوق تخصص ریه در ادامه با بیان اینکه ریه افرادی که در شهرهای آلوده 
زندگی می کنند با ریه افرادی که در روستاها زندگی می کنند، متفاوت است، ادامه 

داد: آلودگی هوا عملکرد ریه ها را کاهش می دهد. 
آلودگی هوا باعث کاهش رشد ریه در کودکانی می شود که در محیط آلوده زندگی 
می کنند. چون ذرات هوا، میکروب ها را جذب می کند و با خودش میکروب را به ریه 

می برد و درنتیجه عفونت ریوی ایجاد می شود.
 موسوی اظهارداشت: در روزهای آلوده، فضای داخل ماشین و منزل نیز آلوده 
است؛ ولی با رقت کمتر نسبت به محیط بیرون، بنابراین بهتر است بیماران در این 
روزها ترددشان کمتر شود. از ماسک نوع 95 که از داروخانه تهیه کردند، استفاده 

کنند و ماسک  خود را هفته ای یک بار عوض نمایند.

مصرف نیم تا 2 و نیم فنجان چای سبز در روز احتمال بروز پُرفشاری خون را تا 46 
درصد کاهش می دهد. چای سبز از جوانه و گلبرگ های تازه چای به دست می آید؛ در 
فرآیند تولید این چای اکسایش بسیار کم صورت می گیرد؛ چای سبز انواع مختلفی 

همچون چینی و ژاپنی دارد؛ در این مطلب برخی از خواص این گیاه را بیان می کنیم.
کاهش وزن با چای سبز

پلی فنول های چای سبز فعالیت آمیلاز موجود در بزاق ) آنزیم تجزیه کننده قندها( را 
مهار می کند بنابراین این چای نقش موثری در کاهش وزن دارد.

جلوگیری از پوسیدگی دندان با چای سبز
عصاره برگ چای سبز خواص ضد میکروبی دارد و از ایجاد پلاک و پوسیدگی دندان 

جلوگیری می کند.
محفاظت از قلب در برابر آسیب های مختلف با چای سبز

دانشمندان ماده ای شیمیایی را در چای سبز شناسایی کردند که در حفاظت از 
قلب در برابر آسیب های مختلف موثر است. کارشناسان موسسه بهداشت کودکان 
انگلیس در مطالعه روی ترکیبات چای سبز موفق به شناسایی ماده ای شیمیایی به نام 
»اپی گالوکاتچین گالات« شدند که می تواند مرگ سلول ها را پس از حمله قلبی کاهش 

دهد؛ این ماده همچنین روند بهبود سلول های قلبی را سرعت می بخشد.
کاهش تری گلیسیرید خون با چای سبز

کاتچین موجود در چای سبز، فعالیت آنزیم لیپاز )آنزیم مسئول هضم چربی ها( در 
لوزالمعده را مهار می کند بنابراین شکستن چربی با سرعت بسیار کمی صورت می گیرد 

و چربی خون آهسته افزایش پیدا می کند.

جلوگیری از بروز فشارخون بالا با چای سبز
مصرف نیم تا 2 و نیم فنجان چای سبز در روز احتمال بروز پُرفشاری خون را تا 46 

درصد کاهش می دهد.
جلوگیری از عوارض دیابت با چای سبز

چای سبز از عوارض ناشی از دیابت مانند آب مروارید و بیماری های کلیوی نیز 
جلوگیری می کند.

طرز تهیه دمنوش چای سبز
برای تهیه دمنوش چای سبز به ازای هر نفر یک قاشق مرباخوری چای سبز را در 
قوری بریزید سپس یک لیوان آب داغ را به آن اضافه کنید و درب قوری را به مدت هفت 
تا هشت دقیقه بگذارید. چای سبز مانند چای سیاه نیازی به دَم کردن روی حرارت ندارد.

موارد منع مصرف چای سبز
چای سبز به علت داشتن کافئین، از جذب مواد معدنی به ویژه آهن جلوگیری می کند. 
زنان باردار و شیرده، مبتلایان به ناراحتی اعصاب و افرادی که تپش قلب نامنظم دارند 
نباید در مصرف آن زیاده روی کنند. مصرف این چای همچون چای سیاه به همراه غذا، 
جذب روی، آهن و کلسیم را کاهش می دهد. افراط در مصرف چای سبز باعث دفع زیاد 

آب از بدن و یبوست می شود.
افرادی که فشار چشم بالا دارند نباید از چای سبز استفاده همچنین مبتلایان به 

میگرن نیز باید در مصرف آن احتیاط کنند.
استفاده از چای سبز در اشخاصی که از دارو های ضد انعقاد مانند وارفارین استفاده یا 

افرادی که آسپرین مصرف می کنند نیز ممنوع هست.

 

پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
در بررسی تاثیر رایحه درمانی با اسانس نعناع فلفلی 
فلفلی  نعناع  اسانس  که  دریافتند  بارداری  تهوع  بر 
باعث کاهش تهوع بارداری می شود؛ از سویی یافته ها 
تایید کرد که حفظ آرامش روانی در دوران بارداری 
لذا  می شود؛  استفراغ  و  تهوع  شدت  کاهش  باعث 
توصیه می شود روش تنفس صحیح و تکنیک های 
ریلکسیشن یا تن آرامی در برنامه های آموزشی دوران 

بارداری، مدّ نظر قرار گیرد.
درجاتی از حالت تهوع به همراه یا بدون استفراغ 
در 50 تا 90 درصد از همه  بارداری ها اتفاق می افتد 
و این اختلال در کشورهای غربی و مناطق شهری 
نسبت به کشورهای آفریقایی و آسیایی شایع تر است. 
این عارضه به صورت  اگر چه روند به وجود آمدن 
دقیق مشخص نشده است؛ ولی عوامل روانشناختی، 
تغییرات هورمونی، تغییرات حرکتی دستگاه گوارش 
و هلیکوباکتر پیلوری، فرضیه های اصلی احتمالی به 

وجود آمدن تهوع در بارداری هستند.
مطالعات نشان داده اند که تهوع و استفراغ بارداری 
تاثیر قابل توجهی بر زندگی خانوادگی، توانایی انجام 
فعالیت های روزمره معمول، عملکرد اجتماعی و سطح 
استرس دارد. برای تهوع و استفراغ درمان های مختلفی 
از جمله تغییرات غذایی، خوردن دارو و تزریق سرم 

وجود دارد.
آروماتراپی یا رایحه درمانی نوعی پزشکی مکمل است 
که در آن درمان گر از اسانس روغنی گیاهان به صورت 
استفاده  بیماری ها  برای درمان  یا ماساژ  استنشاقی 
می کند. زنان باردار، به علت ترس از اثرات تراتوژنیک 
که باعث ایجاد ناهنجاری در جنین می شود، تمایلی به 
استفاده از دارو در زمان بارداری ندارند. به همین دلیل 
استفاده از پزشکی مکمل و جایگزین در میان زنان 
به ویژه در سنین باروری رایج است. امروزه در سراسر 
جهان، ماماها اغلب از پزشکی مکمل در حرفه خود 
استفاده می کنند. رایحه درمانی یکی از انواع درمان های 

رایج توصیه شده توسط ماماها است.
 ،.Mentha piperita L علمی نام  با  فلفلی  نعناع 
گیاهی چند ساله و معطر است و درمانگرهای گیاهی 

از آن به عنوان ضد اسپاسم، ضد درد، ضدافسردگی، 
درمان  برای  و  آرام بخش  شیردهی،  تقویت کننده  
عفونت های دستگاه تنفسی و دستگاه ادراری، اسهال، 
می کنند.  استفاده  دردناک  قاعدگی  و  ویار  دیابت، 
اسانس روغنی نعناع فلفلی از تقطیر بخش های هوایی 
گیاه به دست می آید. استنشاق این اسانس می تواند 
برای کاهش تب، تسکین تهوع و استفراغ و بهبود 
گوارش استفاده شود. اسانس نعناع فلفلی دارای اثرات 
ضدتشنجی در برابر کانال گیرنده HT3-5 است که 

می تواند بر تهوع و استفراغ تأثیر مثبت داشته باشد.
نعناع فلفلی در رده بندی مصرف داروها در دوران 
 B قرار می گیرد. داروهای گروه B2 بارداری، در گروه
داروهایی هستند که مطالعات روی حیوانات خطری را 
برای جنین نشان نداده و یا بیانگر ایجاد عارضه جانبی 
در جنین حیوانات بوده است، ولی مطالعات کافی در 
انسان انجام نشده و شواهدی از خطر در مورد مصرف 

دارو در دوران حاملگی وجود ندارد.
اسانس نعناع فلفلی در لیست FDA به طور کلی 
به عنوان امن )GRAS( شناخته شده است. استفاده 
گسترده از روش های طب مکمل، به ویژه درمان های 
گیاهی و شواهد ناکافی در مورد اثربخشی و ایمنی 
هستند  مواردی  بارداری،  دوران  در  دارویی  گیاهان 
که نیاز به توجه خاصی دارند و به نظر می رسد انجام 
تحقیقات برای تعیین شیوع، ایمنی، اثربخشی و مزایای 
اقتصادی استفاده از این روش ها ضروری است. با توجه 
به فقدان مطالعات کافی در این زمینه، پژوهشگران 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاثیر رایحه درمانی 
با اسانس نعناع فلفلی را بر تهوع بارداری بررسی کردند.

این مطالعه یک کارآزمایی بالینی یک سر کور بود 
که روی 56 زن باردار با شدت خفیف تا متوسط تهوع 
و استفراغ )NVP( در هفته  6 تا 20 بارداری انجام شد. 
پس از تعیین سن بارداری و شدت ابتلا به تهوع و 
استفراغ، افراد به طور تصادفی به یکی از دو گروه روغن 
نعناع یا دارونما تقسیم شدند. آروماتراپی استنشاقی 
برای چهار روز و در پایان هر روز انجام شد. هر روز 
آن ها به پرسشنامه  تهوع و استفراغ )PUQE( پاسخ 
دادند. داده های به دست آمده با استفاده از روش های 

آماری بررسی شد.
با وجود آن که شدت تهوع و استفراغ در هر دو گروه 
به طور معنی داری کاهش یافته بود، مقایسه شدت 
تهوع و استفراغ در طول دوره  مطالعه و در پایان آن، 

بین گروه دارونما و گروه اسانس نعناع معنی دار نبود.
بررسی ها نشان داد با توجه به امکان مکانیسم های 
این  در  می شود،  استفراغ  و  تهوع  باعث  که  عصبی 
مطالعه اثر آروماتراپی با اسانس نعنا و دارونما مشابه 
بود. به نظر می رسد که این شباهت ممکن است به 
علت مکانیسم های نورولوژیکی ناشی از تهوع و استفراغ 
در بارداری باشد. عوامل روان شناختی از جمله حفظ 
آرامش روانی در دوران بارداری باعث کاهش شدت 
تهوع و استفراغ می شود. برای توانمندسازی زنان در 
تنفس  روش  می شود  توصیه  روانی،  آرامش  حفظ 
در  تن آرامی  یا  ریلکسیشن  تکنیک های  و  صحیح 

برنامه های آموزشی دوران بارداری مدّ نظر قرار گیرد.

آیا فوران  آتش فشان ها می تواند زمین را آیا رایحه درمانی با گیاه نعناع فلفلی در بهبود تهوع بارداری موثر است؟
خنک کند؟

دانشمندان، فوران های آتش فشانی را به عنوان راهی برای خنک کردن زمین بررسی 
می کنند.

راهکارهایی برای تغییرات اقلیمی، اغلب به جای اینکه جهش های بزرگی باشند، گام های 
رو به رشد هستند.

این موضوع، شاید به این دلیل باشد که گاهی اوقات، جهش های بزرگ، از راه روش های 
مصنوعی بدست می آیند که ممکن است کاملا خطرناک باشند.

درهرحال، در گذشته، رویداهای طبیعی مانند فوران های آتش فشانی، به گام های مهمی 
برای خنک کردن این سیاره حداقل برای مدتی انجامیده اند.

اکنون دانشمندان، برای فوران بزرگ بعدی آماده می شوند؛ بنابراین می توانند اثرات خنک 
کننده احتمالی آن را بررسی کنند.

اثر خنک کننده جهانی کوه تامبورا و کوه پیناتوبو
در سال 1٨15، "کوه تامبورا")Mount Tambora( در اندونزی موجب یک "زمستان 

آتش فشانی جهانی" شد که به سالی بدون تابستان انجامید.
این رویداد، بزرگترین فوران آتش فشانی در تاریخ ثبت شده است و اثرات آن حتی تا 
 )Pinatubo ("نیویورک احساس شد. اخیرا، در سال 1991، انفجار بزرگ "کوه پیناتوبو
در فیلیپین، در سرتاسر جهان احساس شد و به یک درجه فارنهایت افت دمای متوسط 
جهانی در سال های بعد انجامید. به خاطر فوران های آتش فشانی گذشته، اکنون دانشمندان 
با امید تلاش برای درک ساختار ورای این اثرات خنک کننده، برای بررسی فوران بزرگ 
بعدی آماده می شوند. اتفاقا، کوه "آگونگ") )Mount Agung در جزیره بالی در اندونزی، 
از ماه نوامبر فوران کرده است و امکان دارد به یک فوران بزرگ منجر شود که به اثر خنک 

کننده قابل توجهی می انجامد.
فوران های آتش فشانی و مهندسی ژئوماتیک

مهندسی ژئوماتیک، تلاشی برای کاهش یا تسکین اثرات تغییر اقلیمی با تغییر مستقیم 
بخش های خاصی از سیستم طبیعی زمین است.

مثال این مورد، فرآیند تزریق سولفات به جو برای تقلید اثرات خنک کننده فوران آتش 
فشانی است. بکار گرفتن روش های مهندسی ژئوماتیک الهام گرفته از آتش فشان، برای 
مبارزه با تغییر اقلیمی ممکن است اما مشکل آن، امکان خطرناک بون این روش است. 
ممکن است این روش، سیستم های طبیعی را مختل کند و حتی به بلایای طبیعی جدید 
منجر شود. علاوه بر این، حتی اگر ناسا برای فوران بزرگ بعدی آماده  شود، هنوز مهندسی 
ژئوماتیک را راه حلی برای تغییر اقلیمی نمی بیند. "اریک کانوی )Erik Conway("از 
آزمایشگاه پیش رانش جت ناسا در سال 2014 گفت: مهندسی ژئوماتیک درمان نیست 
بلکه در بهترین حالت، مانند چسب زخم یا شریان بند عمل می کند و در بدترین حالت، 
مانند زخمی است که توسط خود فرد ایجاد شده است. حتی اگر "سازمان ملل متحد 
)UN("در کنفرانس COP23 آلمان، ممنوعیتی برای مهندسی آب و هوا داشته باشد، بیان 
کرد که این روش هنوز باید برای درک کامل خطرات احتمالی و تکمیل روش های کاهش 
گاز گلخانه ای، مورد بررسی قرار گیرد اما نه به عنوان یک برنامه پشتیبان. برای دانشمندان 
دیگر، حتی اگر داده های حاصل از یک فوران آتش فشانی برای مهندسی ژئوماتیک پیشرفته 

استفاده نشود، در تلاش برای درک آتش فشان ها و اثرات آنها بر جو مفید خواهند بود. 

ساخت ایستگاه های شارژ برای 
کامیون های برقی تسلا

شرکت خودروسازی تسلا در حال همکاری با چند شرکت است تا ایستگاه های "شارژ در 
محل" را برای کامیون های تمام برقی و الکتریکی خود راه اندازی کند.

تسلا هم اکنون برنامه دارد تا با همکاری چندین شرکت بزرگ که سفارش های زیادی 
از "کامیون های تمام برقی و الکتریکی" این شرکت داشته اند، ایستگاه های شارژ در محل 
را راه اندازی کند تا این کامیون ها که سال بعد عرضه خواهند شد، در این ایستگاه ها شارژ 
شوند.جزئیات این مشارکت هنوز مشخص نشده است. ولی گزارشات حاکی از آن است که 

این همکاری شامل "طراحی" و "مهندسی" توسط شرکت تسلا است.
سخنگوی تسلا اعلام کرد که این شرکت در حال همکاری با مشتریان بزرگ خود 
برای ساخت این ایستگاه ها است اما هیچ گونه جزئیاتی از این همکاری فاش نکرد.براساس 
گزارشات منتشر شده، تجهیزات این شارژرها پیش از ورود وسائل نقلیه، عرضه خواهند 
شد. این شارژرها ابتدا درمحدوده پایانه ها قابل استفاده خواهند بود. البته شرکت های همکار 
در این پروژه این اختیار را خواهند داشت تا در نهایت این تجهیزات و امکانات را در 
اختیار شرکت های دیگر نیز قرار دهند.شبکه گسترده ایستگاه های "سوپر شارژر" تسلا 
برای کامیون های خیلی بزرگ مانند کامیون های 1٨ چرخ طراحی نشده است. اما این 
شرکت بزرگترین ایستگاه شارژر خودروهای برقی خود را، سال گذشته هنگام رونمایی از 
"کامیون های برقی" به نمایش گذاشت.همچنین تسلا "مگا شارژرهایی" که در عرض 30 

دقیقه کامیون را شارژ می کنند در این مراسم به نمایش گذاشت                   

10دلیل شایع ریزش مو 
آیا هنگام شستشوی سر خود در حمام یا شانه زدن موهایتان نگران ریزش آنها و طاس 
شدن در آینده هستید؟ باید به این نکته توجه داشته باشید که دلایل روشنی برای ریزش 

مو وجود دارند.
 در شرایطی که ریزش چند تار مو در روز عادی است، اما افزایش حجم ریزش مو 
شرایطی طبیعی محسوب نمی شود. از دست دادن بین 50 تا 100 تار مو در روز عادی 
است. ریزش مو شرایطی فیزیولوژیک است و مو مراحل مختلفی را شامل رشد، فاز میانی و 
ریزش پشت سر می گذارد. زمانی که مو از پوست سر جدا می شود، در حقیقت فضا برای 
رشد موی جدید و سالم فراهم می شود. این روند عادی بوده و در بیشتر موارد تارهای 
جدید و سالم مو جایگزین تارهای فرو افتاده می شوند. همچنین، باید به این نکته توجه 
داشته باشید که در زمان های خاصی از سال ممکن است با افزایش یا کاهش ریزش مو 
مواجه شوید. برای درک بهتر، ما در آغاز پاییز با افزایش ریزش مو مواجه می شویم. آنچه 
باید موجب نگرانی ما شده و اقدامات لازم را در راستای مقابله با آن اتخاذ کنیم، مقدار مویی 
که روی برس یا شانه باقی مانده نیست و بیشتر باید به این که پوست سر چگونه به نظر 
می رسد، توجه داشته باشید. به عنوان مثال، اگر بخش های از سر فاقد مو بوده و رشد مو 
در آن صورت نمی گیرد و یا تراکم تارهای مو به طور قابل ملاحظه ای کاهش یافته باید 

مورد بررسی دقیق قرار بگیرند.
دلیل ریزش مو چیست؟  جدا از شرایط عادی ریزش مو یا عوامل فصلی، برخی عوامل 

دیگر نیز می توانند ریزش مو را هرچه بیشتر افزایش دهند.
رژیم غذایی: رژیم های غذایی سخت و محدود، نادیده گرفتن وعده های غذایی، به 
ویژه وعده صبحانه، و سریع غذا خوردن یکی از دلایل اصلی ریزش مو و دیگر پیامدهای 
سلامت هستند. یک رژیم غذایی ضعیف هم بر سلامت درونی و هم بر سلامت بیرونی بدن 
انسان تاثیرگذار است و بر همین اساس ممکن است با تیره شدن رنگ چهره و ناخن های 

شکننده نیز مواجه شوید.
کم خونی: کمبود آهن در جریان خون می تواند به ریزش مو منجر شود. طی قاعدگی، 
زنان اغلب با کمبود آهن مواجه می شوند و ممکن است ریزش مو را تجربه کنند. افراد مبتلا 

به کم خونی نیز شرایطی مشابه را تجربه می کنند.
مصرف برخی داروها: ریزش مو یکی از عوارض جانبی بسیاری از داروها است. داروهای 

حاوی مسدودکننده های بتا، هپارین، آمفتامین یا L-DOPA از آن جمله اند.
مواد شیمیایی: در بسیاری مواقع آنچه با موی خود انجام می دهید می تواند پیامدهای 
منفی برای آن به همراه داشته باشد. برخی محصولات مانند رنگ مو یا نرم کننده های 
شیمیایی حاوی مواد مضری، از جمله آمونیاک، برای سلامت انسان هستند که فولیکول 

های مو را تضعیف کرده و ریزش آن را تسریع می کنند.
تغییرات هورمونی: افزون بر کمبود آهن که طی قاعدگی رخ می دهد، تغییرات 

هورمونی طی این چرخه نیز می توانند بر شرایط پوست سر و مو تاثیرگذار باشند.
شرایط دیگر مانند بارداری، زایمان، یائسگی و حتی برخی بیماری یا درمان ها )به عنوان 

مثال، درمان ناباروری( نیز می توانند موجب تغییرات هورمونی در بدن انسان شوند.
مشکلات تیروئید: زمانی که غده تیروئید عملکرد درست خود را ارائه نمی کند و کم 
کار می شود، این شرایط می تواند بر سلامت انسان تاثیرگذار باشد. یکی از اثرات کمک 
کاری تیروئید ریزش مو است. البته این شرایط موجب ریزش در مناطقی خاص از سر نمی 

شود و ریزش موی کلی را به همراه دارد.
استرس : عوامل مختلفی در طول روز می توانند موجب بروز استرس در انسان شوند. 
استرس مزمن می تواند پیامدهای مختلفی برای انسان به همراه داشته باشد که یکی از آنها 
ریزش مو است. ریزش مو حتی می تواند ماه ها پس از دوره زمانی یا وضعیت استرس زا 
رخ دهد. ممکن است زمانی که مسئولیت های بیشتری را بر عهده می گیرید، مانند تهیه 
گزارش مالی آخر سال یا برگزاری رویدادهای مهم با ریزش هرچه بیشتر مو مواجه شوید.

فشار بیش از حد به مو: برای پیشگیری از ریزش مو باید رسیدگی خوبی به آنها داشته 
باشید. استفاده بیش از حد از گیره ها یا کش های موی سر، نرم کننده های مو و یا سشوار 

می توانند به مو آسیب زده و ریزش آن را افزایش دهند.
افسردگی: اضطراب، افسردگی یا اعتماد به نفس پایین می توانند بر سلامت جسمانی و 
زیبایی ظاهری انسان اثر منفی بگذارند. بسیاری از مشکلات مرتبط با مو اغلب به دلیل یک 

تروما یا درد عاطفی که بر آن غلبه نکرده اید، شکل می گیرند.
زمان های خاص در سال اگرچه ممکن است نسبت به پیشینیان خود به طور قابل 

توجهی تکامل یافته باشیم، اما همچنان برخی موارد مشترک در ما وجود دارند.
ریزش مو می تواند یک واکنش طبیعی بدن برای سازگاری با تغییرات آب و هوایی محیط 
اطراف باشد. شما شاهد این فرایند در حیوانات هستید. این روند به خنک ماندن در تابستان 

و گرم شدن در زمستان کمک می کند. بدن انسان نیز دارای سیستم مشابهی است.

پیشگیری از فشارخون بالا با چای سبز

اصول دهگانه پیشگیری از سرطان

آزمایشگاه جان هاپکینز، بازوی رباتیک ابداعی خود که با نیروی ذهن کنترل 
می شود، آزمایش می کند.

در سال های اخیر اعضای مصنوعی، پیشرفت زیادی داشته اند.
پتانسیل این فناوری، افراد بسیاری مانند "الون ماسک" )Elon Musk(را به 
پرسیدن این سوال ترغیب کرده است که آیا ممکن است در آینده ای نه چندان 
دور انسان مانند "سایبورگ ها" )cyborgs( -موجودی با هر دو اجزای ارگانیک و 

مکانیکی-  زندگی کند.

این آینده، اکنون برای "جانی ماتنی") Johnny Matheny( ممکن شده است. 
این مرد اهل فلوریدا که در سال 2005، بازوی خود را در اثر سرطان از دست داده 
بود، اخیرا به اولین شخصی تبدیل شده است که از بازوی رباتیک تحت کنترل 
ذهن استفاده می کند.او در ماه دسامبر، بازوی رباتیک را دریافت کرد و امسال را 

به آزمایش آن خواهد گذراند.
)Johns Hopkins( "این بازو توسط آزمایشگاه فیزیک کاربردی "جان هاپکینز

آمریکا ابداع شده و بخشی از برنامه متحول کردن اعضای مصنوعی است.
هدف این برنامه که با سرمایه گذاری "آژانس پروژه های تحقیقاتی پیشرفتهٔ 
دفاعی" )DARPA(صورت می گیرد، ایجاد اعضای مصنوعی است که با فعالیت 
عصبی در مغز کنترل می شوند تا عملکرد حرکتی را به جایی که احساس می کند 

کاملا طبیعی است برساند.
این برنامه مشخصا روی اعضای مصنوعی برای بیمارانی که دچار قطع بازوی 

بالا شده اند، کار می کند.
اگرچه این بازوی خاص، پیشتر اثبات شده است، ماتنی اولین شخصی است که 
واقعا با این عضو مصنوعی زندگی می کند. پژوهشگران امیدوارند بیماران بیشتری 

از این برنامه برای آزمایش طولانی مدت اعضای مصنوعی استفاده کنند.
این بازوی مصنوعی، به رغم موثر بودن با محدودیت هایی همراه است. ماتنی، 

نمی تواند بازو را خیس و یا با آن رانندگی کند. 

آزمایش بازوی رباتیک تحت کنترل ذهن
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مراسم بیست و هفتمین دوره انتخاب و معرفی تولیدکنندگان  نمونه بخش کشاورزی 
استان قم با حضور مسئولان کشوری و استانی، در سالن همایش های شهرداری قم 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قم، بیست و هفتمین دوره 
انتخاب و معرفی تولید کنندگان  نمونه بخش کشاورزی و همچنین افتتاح 25 پروژه 
بخش کشاورزی استان قم،  پیش از ظهر دیروزبا حضور مقامات و مسئولین ملی و استانی 

و همچنین فعالان و بهره برداران بخش کشاورزی استان برگزار شد.

معاون رئیس جمهور:
توسعه کشاورزی باید سازگار با اقلیم باشد

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده  در این مراسم گفت: توسعه کشاورزی باید 
سازگار با اقلیم باشد و از هرگونه فعالیت کشاورزی و صنعتی مبتنی بر آب پرهیز شود.

دکتر معصومه ابتکار اظهار داشت: یکی از ملاک های کارآمدی دولت ها میزان موفقیت 
در پیشبرد برنامه اقتصادی و ایجاد اشتغال و حرکت به سمت توسعه پایدار است و در 
همین راستا بخش کشاورزی در پیشبرد برنامه های کشور و ارتقاء سطح کارآمدی نظام 
موثر بوده است.وی با تاکید بر اینکه اقتصاد مقاومتی در بستر خانواده های سالم تحقق 
پیدا می کند، افزود: اگر به مسئله سلامت خانواده، امنیت و آرامش و فقدان خشونت داخل 
خانواده توجه کنیم، این مسئله باعث می شود جامعه به دور از آسیب ها به سمت پیشرفت 
و تعالی گام بردارد.وی در بخش دیگری از سخنان خود حمایت از فعالیت اقتصادی و 
سرمایه گذاری را یکی از جهت گیری های جدی دولت دوازدهم برشمرد و بیان داشت: 
دولت تسهیلاتی را در قالب اشتغال فراگیر برای فعالیت های تولیدی و کشاورزی در 
روستاها پیش بینی کرده که کشاورزان و روستائیان می توانند از آن برای ایجاد اشتغال 
استفاده نمایند.ابتکار در ادامه با تاکید بر ضرورت دستیابی به علوم و فناوری های روز دنیا، 
تصریح کرد: امروز استفاده از تکنولوژی های 50 سال پیش در عرصه اقتصاد و رقابت با 
دنیا، غیر ممکن است و لازمه آن حرکت مستمر علمی و توان افزایی و آموزش است که 
وزارت جهاد کشاورزی در این زمینه برنامه های بسیار خوبی دارد.معاون رئیس جمهور با 
اشاره به اینکه در عصر حاضر زیست بوم جهان دچار آسیب جدی شده است، خاطر نشان 
کرد: در عصر حاضر کشاورزی باید سازگار با اقلیم شکل بگیرد، چرا که روند تغییر اقلیم 
یک زنگ خطر بزرگ برای همه دنیا به خصوص کشاورزان و روستائیانی است که فعالیت 
های مبتنی بر آب دارند.وی در بخش پایانی سخنان خود امید را لازمه پویایی یک جامعه 
برشمرد و گفت: عده ای سعی دارند که مردم و جوانان را ناامید کنند، لذا باید تلاش ما 
بر این باشد که امید را در جامعه زنده نگه داریم، امید با کار و تلاش ایجاد می شود و 
این دستاوردهای خوبی که امروز در استان قم شاهد آن بودیم، نشان دهنده این موضوع 

است که امید به لطف بیکران الهی کشور را به پیروزی و موفقیت نهایی خواهد رساند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
سرمایه گذاری دولت تدبیر و امید در بخش کشاورزی بی سابقه است

معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات و آموزش وزارت جهاد کشاورزی نیز در این  
مراسم   گفت: حجم سرمایه گذاری های دولت یازدهم و دوازدهم در بخش کشاورزی 
بی سابقه است و اکنون طرح های بزرگی در حوزه آب و خاک به اجرا در می آید که می 

تواند امنیت غذایی مردم را تضمین کند.
دکتر اسکندر زند اظهار داشت: توانایی لازم در زمینه تولید مواد غذایی مورد نیاز ٨0 
میلیون نفر در کشور و تامین امنیت غذایی مردم را داریم و اکنون رسالت بخش کشاورزی 

بالا بردن سطح کیفیت محصولات است.
وی با اشاره به اینکه در دهه ٨0، 57 درصد بیماری های کشور غیر واگیر بود اما این 

میزان در دهه 90 به 67 درصد رسیده است، افزود: ریشه بیماری های غیر واگیر در 
آلاینده ها و آلودگی هایی است که وارد محیط زندگی مردم می شود، به همین علت 

رسالت بهره برداران بخش کشاورزی بعد از تولید افزایش کیفیت است.
زند با بیان این مطلب که امروز دنیا به این نتیجه رسیده است که تولید به هر قیمتی 
نباید صورت گیرد، بیان داشت: تولید باید با کیفیت باشد و به محیط زیست آسیب نرساند، 

کشاورزان نمونه ما این امر را ثابت کردند.
وی ادامه داد: ما در ایران هم دانش و هم فناوری استفاده بهینه از زمین های کشاورزی 

را داریم و توانستیم در واحد سطح برداشت بیشتر و با کیفیتی را داشته باشیم.
معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات و آموزش وزارت جهاد کشاورزی در ادامه سخنان 
خود گفت: کشاورزی یک دانش است و باید بهره برداران با فناوری های روز و مهارت های 
کشت نوین آشنا باشند به خصوص در شرایط امروز که اقلیم کشور در حال تغییر است و 

ما با مشکل کم آبی رو به رو هستیم.
وی با اشاره به این که متوسط سن بهره برداران بخش کشاورزی در ایران 54 سال 
است، بیان کرد: ریسک کشاورزی بالاست و اگر بخواهیم جوانان برای حضور در این 
بخش ترغیب شوند لازم است حمایت های دولتی در زمینه تولید محصول های کشاورزی 

افزایش یابد.
وی ادامه داد: دولت برای افزایش سرمایه گذاری ها در بخش کشاورزی تلاش های 
بسیاری انجام داده است، امروز علاوه بر واردات تجهیزات پیشرفته کشاورزی از خارج، 
در کشور فناوری و نیروهای ماهری حضور دارند که می توانند ریسک سرمایه گذاری در 

بخش کشاورزی را کاهش دهند.
دکتر زند خاطر نشان کرد: در انتخاب کشاورزان نمونه کمیت و کیفیت را ملاک قرار 
دادیم و کسانی انتخاب شدند که علم و تجربه خود را به دیگران انتقال می دهند و از 
دانش روز استفاده می کنند، کشاورزان نمونه ما نشان دادند که می توان سه برابر وضعیت 

موجود در زراعت تولید و 10 برابر وضعیت متداول در باغات، محصول تولید کرد.

معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم:
معنای واقعی اقتصاد مقاومتی در بخش کشاورزی نهفته است

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم  نیز در این مراسم گفت: 
معنای واقعی اقتصاد مقاومتی در بخش کشاورزی نهفته است و این بخش بیشترین 

سنخیت را با مفهوم پربار شعار امسال دارد.
مهرداد غضنفری خطاب به بهره برداران بخش کشاورزی استان قم به اینکه در بحث 
اقتصاد مقاومتی که نسخه شفابخش اقتصاد ماست، نگاه به استفاده از ابزار و تکنولوژی 
و بازار بیرون از مرزها داریم، بیان داشت: ارکان اقتصاد مقاومتی یکی بحث درون زایی و 
اتکا به ظرفیت های داخلی و دیگری برونگرایی و نگاه به ابزار و تکنولوژی و بازار بیرون 

از مرزها می باشد.
وی با تاکید مجدد بر این مطلب که شعار امسال تولید و اشتغال در قالب اقتصاد مقاومتی 
است، تصریح کرد: هیچ تولید و اشتغالی صورت نمی گیرد، مگر در سایه تولید و هیچ 
تولیدی اتفاق نمی افتد مگر با سرمایه گذاری، لذا با توجه به محدودیت های موجود در 
منابع در اختیار دولت و محدودیت های قانونی که وجود دارد، دولت نمی تواند در این 

زمینه ورود داشته باشد.
معاون استاندار با اشاره به اینکه دولت باید تصدی گری خود را در بخش اقتصاد به 
حداقل برساند، گفت: در اقتصاد مقاومتی، بحث اصلی مردم محوری است و هیچ فعالیت 
اقتصادی پایدار نخواهد بود مگر با مشارکت و نقش آفرینی خود مردم، لذا دولت باید 

زیرساخت های سرمایه گذاری را فراهم کند و اصل اقتصاد را به دست مردم بدهد.
وی با تاکید بر اینکه معنای واقعی اقتصاد مقاومتی در بخش کشاورزی نهفته است، بیان 

داشت: انتظار ما این است که از کشاورزی معیشتی به سمت کشاورزی اقتصادی و نو 
حرکت کنیم، خوشبختانه برنامه هایی که وزارت جهاد کشاورزی و مهندس حجتی وزیر 
مردم دار و متواضع و پرکار دولت و معاونین ایشان دارند، برنامه های بسیار خوبی است 

که این مهم را محقق می کند.
معاون استاندار قم با تاکید بر اینکه بخش کشاورزی را باید حمایت کنیم، اظهار داشت: 
تسهیلات بانکی به عنوان مکمل باید در بخش کشاورزی و طرح های دانش بنیان هزینه 
شود.وی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: بعضی اوقات در مسیر سرمایه 
گذاری موانعی در دستگاه های اجرایی پیش می آید که باید با همدلی و وفاق این موانع 

برداشته شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان:
شرایط سختی را برای تولید محصولات کشاورزی در قم داریم

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم نیز در این  مراسم  گفت: به دلیل شرایط 
اقلیمی و محدودیت های منابع آبی و خاک، شرایط سختی را برای تولید محصولات 

کشاورزی در استان قم داریم.
محمد رضا طلایی اظهار داشت: مجموعه شرایط اقلیمی به خصوص در زمینه قطع حق 
آبه های استان که در دهه 70 رخ داد، بخش کشاورزی استان را تحت الشعاع قرار داد، ولی 
با این وجود نه تنها کاهشی در تولیدات بخش کشاورزی نداشتیم، بلکه نسبت به میانگین 

کشور بیش از سهمی که از منابع در اختیار داریم، تولید می کنیم.
وی با اشاره به اینکه ساختار بخش کشاورزی استان قم در چارچوب دام و طیور شکل 
گرفته است، افزود: به جهت موقعیت جغرافیایی و قرار گرفتن در شاهراه مواصلاتی 17 
استان کشور، از سالیان بسیار دور استان قم به عنوان بارانداز در بخش دام و طیور کشور 
شناخته شده است. طلایی با تاکید بر حفظ این موقعیت، بیان داشت: برای حفظ این 
موقعیت ویژه استان قم، باید زراعت و باغبانی را حفظ کنیم، ما به هیچ عنوان به دنبال 
توسعه بخش کشاورزی نیستیم، اما افزایش عملکرد در واحد سطح در دستور کار جدی 

مجموعه سازمان جهاد کشاورزی استان قم قرار دارد.
وی در ادامه سخنان خود به اجرا شدن طرح جامع الگوی کشت در استان اشاره کرد و 
افزود: در راستای اجرای این طرح بین 15 تا 20 درصد اراضی کم بازده را کاهش دادیم، 
ولی با این وجود تولیدات محصولات کشاورزی استان از 700 هزار تن به 750 هزار تن 

رسیده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود به خسارت 
وارده شده به واحدهای مرغداری استان به دلیل شیوع آنفلوانزا اشاره کرد و گفت: خسارت 

ویروس آنفلوانزا صنعت طیور استان قم به شدت تحت الشعاع قرار داد.
وی اضافه کرد: در دو سال گذشته تغییر اساسی در ساختار واحدهای مرغداری استان 
رخ داد و به همین دلیل نیز تا آذر ماه مشکلی از بابت ویروس آنفلوانزا نداشتیم، اما 
متاسفانه واحدهای مرغداری ما درگیر این ویروس شدند و بخش طیور استان قم که بالای 
٨ درصد از تخم مرغ کشور را تامین می کرد، دچار مشکلات زیادی شد.طلایی تصریح 
کرد: از سوی دیگر بیماری تب برفکی نیز با یک سویه جدید وارد مجتمع دامشهر استان 

قم شد و گوساله های پروار را درگیر و خسارت های نسبتا زیادی به بار آورد.
وی در ادامه سخنان خود به خسارت ناشی از سرمازدگی محصولات کشاورزی استان 
قم نیز اشاره کرد و گفت: بر اثر سرمای زودرس در آبان ماه سال گذشته که هنوز درختان 
به خواب زمستانی نرفته بودند، متاسفانه باغات گردو، انار، انگور و زیتون استان قم تقریبا 

کف بر شدند.
دولت تدبیر و امید بخش آب استان را متحول کرد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 

اینکه در دولت تدبیر و امید بخش آب استان قم متحول شده است، گفت: در دوره های 
گذشته سالانه چیزی در حدود 150 تا 200 هکتار از اراضی استان تحت پوشش سیستم 
های نوین آبیاری قرار می گرفت و کشاورزان نیز به دلیل شرایط اقلیمی اجرای این 

سیستم های را در مزارع خود قبول نداشتند.
طلایی تصریح کرد: با جلساتی که با نمایندگان کشاورزان برگزار کردیم و همتی که 
خود کشاورزان به خرج دادند، اعتبارات یک میلیاردی آب استان قم در سال 92، امسال 

به بیش از 35 میلیارد تومان رسیده است.
وی با اشاره به اینکه تا کنون ٨ هزار هکتار از اراضی کشاورزی استان قم تحت پوشش 
سیستم های نوین آبیاری قرار گرفته اند، خاطر نشان کرد: در سال گذشته به 5 هزار 
هکتار سیستم آبیاری نوین پایان کار دادیم و بهره برداری رسیده است و در سال جاری 
نیز بالای 3 هزار هکتار سیستم نوین آبیاری در سطح مزارع استان اجرا شده و در حال 

بهره برداری است و تا پایان سال به 5 هزار هکتار خواهد رسید.
وی در ادامه با اشاره به اینکه هدر رفت آب در بخش کشاورزی استان قم بالاست، گفت: 
در حال حاضر 1٨0 کیلومتر خط انتقال آب با لوله گذاری را در مزارع استان اجرا کرده ایم.
وی گفت: امسال اجرای سیستم های نوین آبیاری را در دشت هزار هکتاری طغرود را به 
صورت تجمیع در دستور کار داریم که بالای 50 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و تا پایان 

سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.
معرفی دو نمونه ملی از استان قم

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود ضمن تقدیر 
و تشکر از زحمات کشاورزان استان قم، اظهار داشت: کشاورزان قم با توجه به منابعی که 

در اختیار دارند، تولیدات بسیار خوبی داشته اند.
طلایی با اشاره به اینکه امسال شاهد معرفی دو کشاورز نمونه ملی بعد از 15 سال از 
استان قم بوده ایم که اتفاق بسیار بزرگی است، گفت: تعداد زیادی از کشاورزان استان قم 
نیز در حد نمونه ملی بودند اما این افراد بر اساس شاخص هایی که عمدتا در بحث ترویج 

آموزش و مصرف آب بوده است، انتخاب شده اند.
وی با تاکید بر اینکه کشاورزان برگزیده استان قم باید به عنوان کانون های یادگیری در 
اختیار سایر کشاورزان استان باشد، خاطر نشان کرد: در استان قم یک مجموعه ای را در 
قالب مزرعه آموزشی نمایشی با نام کریمه اهل بیت )ع( در شریف آباد قمرود اجرا کرده 

ایم که تمام اقدامات الگوی کشت و آب در این مزرعه اجرا شده است.
وی تصریح کرد: بیش از یک هزار و 500 نفر از کشاورزان استان قم و بیش از 400 نفر 
از کشاورزان و کارشناسان استان های دیگر از این مجموعه بازدید کرده اند که امیدواریم 

بتوانیم این برنامه را ادامه بدهیم.
طلایی با اشاره به اینکه از هفته دولت تا دهه مبارک فجر بیش از ٨0 پروژه را در بخش 
کشاورزی استان قم اجرا کردیم، بیان داشت: امروز 25 پروژه به عنوان پروژه های شاخص 

بخش کشاورزی استان قم با اعتباری بالغ بر 54 میلیارد تومان که عمدتا در بخش های 
آب و خاک و صنایع تبدیلی و تکمیلی است، افتتاح خواهد شد.

گفتنی است در این همایش که دکتر ابتکار معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده، 
دکتر زند معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات و آموزش وزارت جهاد کشاورزی، مهندس 
طلایی رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم، مهندس رضوی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه استان قم، مهندس غضنفری معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع 
استانداری قم مهندس جمالی معاون سیاسی  وامنیتی استاندار قم  و تعداد زیادی از 
مسئولان استانی حضور داشتند، از 3٨ تولید کننده نمونه بخش کشاورزی استان قم 
تجلیل به عمل آمد.گفتنی است، در سال جاری بعد از 15 سال دو کشاورز قمی به عنوان 

نمونه ملی انتخاب و در مراسمی با حضور وزیر جهاد کشاورزی تجلیل شدند.

با حضور مسئولان کشوری و استانی صورت گرفت

تجلیل از نمونه های بخش کشاورزی قم 

استاندار قم  خبرداد: 

اختصاص40 میلیارد برای اشتغال روستاییان 
بخش خلجستان 

استاندار قم با اشاره به تلاش مسئولان برای ایجاد اشتغال در کشور گفت: دولت تدبیر و امید 40 میلیارد ریال اعتبار برای 
اشتغال روستاییان بخش خلجستان این استان در نظر گرفته است. 

سید مهدی صادقی یکشنبه شب در دیدار صمیمی با مردم روستای مهرزمین بخش خلجستان قم افزود: حمایت از طرح 
های اشتغالزا از مهمترین اقدامات مسئولان برای گسترش اشتغال در کشور است. 

وی با اشاره به خدمات زیرساختی ارائه شده به روستائیان طی 40 ساله انقلاب اسلامی افزود: بخش های استان قم نیز از این 
قاعده مستثنی نبوده و مسئولان ادوار مختلف برای حل مشکلات مردم تلاش نموده اند.

قم با مساحت حدود 11 هزار کیلومتر مربع در حاشیه کویر، در فاصله 140 کیلومتری جنوب شهر تهران قرار دارد؛ این 
استان دارای پنج بخش مرکزی، کهک، خلجستان، سلفچگان و جعفرآباد و پنج شهر قم، قنوات ، کهک، دستجرد و جعفریه 
، 10 دهستان و 363 آبادی دارای سکنه استطبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 1395، استان قم دارای 127 
روستا با جمعیت بالای 20 خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی قم بیش از 55 هزار و ٨65 تن است که در قالب 17 
هزار و 3٨5 خانوار زندگی می کنند.وی در ادامه لوله کشی خط گاز و دسترسی آب به مناطق مختلف بخش خلجستان را از 
برنامه های دولت یازدهم و دوازدهم عنوان و اضافه کرد: امیدواریم با همت مسئولین بتوانیم هرچه سریعتر برخورداری مردم 

این مناطق از این نعمات را فراهم سازیم.
استاندارقم درادامه بحث انتقال آب از سرشاخه های دز را مورد توجه قرار داد و با اشاره به هزینه های بالای انتقال آب گفت: 

با وجود تلاش های صورت گرفته همچنان با مشکلات کم آبی در استان قم روبرو هستیم.
صادقی درادامه کشاورزی را مهمترین بخش 4جهت صرفه جوبی در مصرف آب عنوان و تصریح کرد: تغییر الگوی کشت و 
استفاده از شیوه های نوین آبیاری بایستی در دستور کار باشد و مسئولین جهت آگاهی بخشی به مردم و ارائه ی تسهیلات 
اهتمام لازم را داشته باشند.بازدید ازخط تغذیه گاز در مجاورت شهر جعفریه، بازدید از پروژه گازرسانی داخل روستاهای مسیر 
حرکت در دهستان قاهان، بازدید ازپروژه آبرسانی مجتمع سه روستای بنابر،جمیزقان و قاهان از برنامه های سفر استاندار قم 

به بخش خلجستان بود.
بخش خلجستان با وسعت یک هزار و 100 کیلومترمربع، دارای 50 هزار تن جمعیت ثابت و فصلی شامل 2 دهستان قاهان و 
دستجرد است؛ این بخش دارای 57 روستا، 27 دهیاری و 33 شوراست. ابتدایی ترین روستای این بخش 60کیلومتر و انتهایی 

ترین روستا ٨5 کیلومتر از مرکز شهر قم فاصله دارد.
مردم این بخش در حوزه های کشاورزی و دامداری اشتغال دارند و بیشتر محصولات کشاورزی خلجستان شامل توت، گردو، 

فندق، گیلاس و انگور است.

شهردار منطقه چهار قم:

9 پروژه عمران شهری به بهره برداری می رسد
شهردار منطقه چهار قم از بهره برداری از 9 پروژه عمرانی و خدماتی در این منطقه خبر داد.

مجید متین فر با تاکید بر پیش بینی های صورت گرفته برای افتتاح و بهره برداری از پروژه های عمرانی اظهار کرد: طبق برنامه 
هرساله در راستای گرامیداشت و جشن پیروزی انقلاب اسلامی در ایام الله دهه فجر بخش زیادی از پروژه های عمرانی شهر برای 
این ایام آماده افتتاح و بهره برداری می شود. وی تدابیر اندیشیده شده برای تکمیل پروژه های عمرانی و خدماتی منطقه چهار را 
یادآور شد و افزود: به همین مناسبت بخشی از پروژه هایی که در این منطقه در مراحل پایانی بود را آماده افتتاح و بهره برداری 
کرده ایم. شهردار منطقه چهار قم با تاکید بر اینکه پروژه های عمرانی و خدماتی شهرداری با سرعت قابل توجهی در شهر در 
حال پیگیری است افزود: طی ماه های اخیر اجرای پروژه ادامه بلوار شهید آوینی در شهرک قدس در دستور کار بود که برای 
این ایام آماده بهره برداری شده است. وی فاز جدید بوستان علوی را از دیگر پروژه های آماده بهره برداری عنوان کرد و گفت: 
همچنین بوستان های دلاور و کوکب و بوستان کوثر واقع در میدان انقلاب آماده بهره برداری شده است. متین فر با اشاره به اجرای 
پروژه نهضت پیاده روسازی در معابر مختلف منطقه چهار تصریح کرد: در همین راستا با اقداماتی که صورت گرفته پروژه های 
پیاده روسازی بلوار جمهوری حدفاصل تقاطع عطاران تا میدان سپاه، پیاده روسازی بلوار امین، بلوار شهید صدوقی و بلوار بوعلی 

تکمیل شده است. وی اجرای رفیوژ بلوار شهید قرنی را از دیگر پروژه های آماده بهره برداری دانست.

شهردار منطقه هشت قم :

پیوست اجتماعی و فرهنگی بوستان های 
پردیسان تهیه می شود

در نشست شهردار منطقه هشت با امام جمعه و ائمه جماعت مساجد پردیسان بر ضرورت تهیه و تدوین پیوست اجتماعی و فرهنگی 
برای بوستان های سطح پردیسان تأکید شد. ابوالفضل مستقیمی در این دیدار با اشاره به اقدامات شهرداری این منطقه در راستای 
آماده سازی جهت ایام الله دهه فجر و همچنین شهادت حضرت فاطمه)س(، ابراز داشت: ریسه بندی، نصب پرچم و اکران تابلوهای 
مناسبتی با موضوع ایام الله دهه فجر و شهادت حضرت فاطمه)س( در بلوار غدیر و دیگر معابر اصلی در پردیسان، نصب المان های 
مناسبتی در میدان علوم و بوستان های نخبگان و شهید مبارک و شستشوی معابر منتهی به مساجد و مدارس جهت برگزاری مراسم 
های دهه فجر از جمله اقدامات شهرداری منطقه در این ایام بوده است. شهردار منطقه هشت قم با تاکید ویژه بر اهمیت مساجد 
جهت تسریع در توسعه پردیسان، اظهار داشت: مساجد می توانند از طریق توسعه فرهنگ شهروندی کمک شایانی به مدیریت شهری 
در راستای توسعه شهری داشته باشند.وی افزود: هماهنگی بیشتر شهرداری و ائمه جماعات و تهیه پیوست اجتماعی و فرهنگی 
بوستانها و تعامل فرهنگی فی ما بین شهرداری و مساجد و همچنین توسعه فضای سبز شهری محلات مسکن مهر از دیگر موارد 

مورد بحث در این جلسه بود.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداری قم خواستار شد

ضرورت اجرای قانون حفظ کاربری اراضی 
زراعی و باغات 

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم از شناسایي 6٨ باغ در شهر قم خبر داد و گفت: دستگاههای متولي 
حفظ و نگهداري باغات، در نگهداري این ظرفیت ها نباید کوتاهی کنند و قانون حفظ کاربریهای اراضی و باغها باید اجرایی 
گردد. پیام جوادیان با اشاره به اقدامات سازمان براي حفظ و نگهداري باغات شهر، اظهار داشت: قم در گذشته یك باغ شهر بوده 
که در طول سالیان گذشته بسیاري از درختان از بین رفته است، برخي دستگاههاي متولي که در این زمینه باید به شهرداري 

کمك کند متاسفانه در این زمینه همکاری لازم را ندارند.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم با انتقاد از ضعف دستگاه هاي متولي در حفظ و نگهداري باغات اعم 
از خشکي و از بین رفتن درختان، آبرساني به باغات و ارائه خدمات حفاظتي به باغات، افزود: متاسفانه دستگاههای متولی ، 
شهرداری قم را تنها گذاشته اند و درختان و باغات شهر در حال خشک شدن هستند در حالي که شهرداري به عنوان یك نهاد 
غیردولتي و مردمي امکانات محدودي در این زمینه دارد، دستگاه هاي متولي باید در این زمینه وارد عمل شوند اما متاسفانه 

هیچ عکس العملی در این زمینه نداشته اند.
جوادیان با اشاره به اقدامات سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري در شناسایي باغات استان، خاطرنشان کرد: شناسایي 
دقیق باغات در سال جاري براي تهیه شناسنامه در دستور کار قرار گرفت، در این زمینه کارشناسان با نقشه برداري از باغات و 
ثبت اطلاعاتي همچون نام مالك، شماره پلاك، آدرس، نوع درختان، تعداد درخت، عمر باغ، مساحت، سن درختان، منطقه، چاه 
تامین کننده آب، وضعیت باغ، مساحت قطع اشجار، نوع آبیاري، نوع حصار، مساحت تغییرکاربري شناسنامه کاملي تهیه کردند.
وی با بیان اینکه براساس آخرین اطلاعات 6٨ باغ به مساحت 13٨ هکتار در استان شناسایي شده است، گفت: باید براي 
حفظ این باغات به مالکان کمك کنیم اما نکته مهم اینکه متولي اصلي این اقدامات شهرداري نیست با این وجود شهرداري آب 

رایگان در اختیار آن ها مي گذارد.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم افزود: پس از تکمیل شناسنامه باغات برنامه ریزي کامل انجام مي شود 
تا براي حفظ و نگهداري باغات و با عملیات بهساماني از خشکیدن باغات ممانعت صورت بگیرد، در این زمینه مسئولان استان 

هم باید براي تامین بودجه ورود کنند.
جوادیان با بیان اینکه برخي باغداران بر این تصورند که خشك شدن باغات ارزش زمین را بیشتر مي کند آن را خطرناك دانست 
و ادامه داد: در حال حاضر سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداری در حال تدوین بسته پیشنهادي خرید اکسیژن است که در 

آن خدمات خوبي به شهروندان ارائه خواهد شد.
وی در تشریح طرح خرید اکسیژن، گفت: پرداخت حق اکسیژن به باغداران باغات سبز در قالب اقلام مورد نیاز باغداران نظیر 

کود دامي، کود شیمیایي، نیروي انساني جهت هرس درختان و... خواهد بود.






